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PersPective ale învăţământului tehnic AdRIAN PoPeSCU, UN Poet Al 
sPiritualităţii creştineDirector: prof. Pop Vasile Graţian

Insp. prof. Camelia Laura Bogdan

 Revitalizarea învăţământului profesional 
şi tehnic este o prioritate a societăţii  actuale, 
care pretinde îmbunătăţirea calităţii educaţiei 
şi formării profesionale, astfel încât să fie 
asigurate condiţiile necesare pentru ca abilităţile 
şi competenţele furnizate să răspundă cerinţelor 
pieţei muncii.
 Învăţămantul preuniversitar profesional şi 
tehnic şi învăţămantul superior deţin un rol cheie 
în procesul de dezvoltare economică şi socială 
care se desfăşoară în România, prin modul în 
care răspund provocărilor unei societăţi bazate pe 
cunoaştere, precum şi procesului de globalizare. 
 Crearea unui sistem de învăţământ tehnic 
şi formare profesională modern, capabil să 
contribuie la dezvoltarea continuă a competenţelor 
tinerilor şi adulţilor (abordarea bazată pe învăţare 
pe tot parcursul vieţii) înseamnă îmbunătăţirea 
guvernanţei acestui sistem, a calităţii învăţă-
mântului şi învăţării şi dezvoltarea unui sistem 
financiar mai durabil. Alte reforme includ 
pregătirea unei liste de calificări şi standarde, 
dezvoltarea capacităţilor şi competenţelor cadre-
lor didactice şi ale formatorilor, încurajarea 
implicării partenerilor sociali şi a comunităţilor 
locale în realizarea obiectivelor în materie de 
învăţământ tehnic şi formare profesională şi 
crearea de condiţii egale pentru toţi. Şansele 

de angajare sunt mai bune pentru absolvenţii 
învăţământului profesional şi tehnic. Pentru 
această categorie, rata de angajare este mai mare 
decât în cazul absolvenţilor de învăţământ teoretic 
cu acelaşi nivel de pregătire. Această constatare 
evidenţiază importanţa formării profesionale 
iniţiale, România având o pondere relativ bună 
a tinerilor înscrişi în învăţământul profesional şi 
tehnic din totalul elevilor înscrişi în învăţămîntul 
secundar superior.
 Creşterea numărului de clase şi de elevi 
la profilul tehnic este cerută inclusiv de agenţii 
economici, cu precădere cei din industrie, fie ea de 
construcţii, utilaje tehnologice sau de prelucrare.  
 Operatorii economici au observat că se pot 
confrunta, în timp, cu diminuarea forţei specializate 
de muncă. Astfel, ne-au cerut sprijinul, încheind 
inclusiv contracte de colaborare cu instituţiile de 
învăţământ, în timpul cărora elevii vor urma stagii 
de practică în acele unităţi economice semnatare 
ale protocolului. Practic, tinerii se vor familiariza 
cu exigenţele specifice unui loc de muncă, prin 
instruirea practică pe care o urmează, cei mai buni 
dintre ei urmând să încheie contracte de muncă 
cu agenţii economici. Astfel se va putea realiza 
o reală conexiune între învăţământ şi societate, 
iar tinerii absolvenţi îşi vor găsi un rost, fiind cu 
adevărat integraţi în societate.

 Poezia lui Adrian Popescu, supranumit ”poetul 
cuminte al Clujului”,  este marcată de spiritualitatea 
creştină (de inspiraţie franciscană), meditativă, subtilă, 
trădînd o sensibilitate ingenuu-melancolică, alternînd 
cu un naturism senzual şi suav bucolic. Primele cicluri 
de versuri publicate de Adrian Popescu în “Echinox”, 
pentru care obţine în 1969 Premiul întâi la cel de-al 
doilea Colocviu Naţional Studenţesc de Literatură, 
sunt deja definitorii pentru tipul de lirism practicat 
de prima generaţie de poeţi ai grupării clujene: 
ton confesiv, abordînd teme intimiste, sensibilitate 
receptivă la misterul lumii, refuzul neostentativ, dar 
ferm al retoricii proletcultiste precedente, încercarea 
clar subliniată de a restabili legătura cu modernismul 
românesc interbelic şi cu marea literatură în general. 
 Marilor orchestraţii demonstrative, Adrian 
Popescu le preferă monologul melancolic tensionat. 
Sentimentele sunt abia sugerate, tonurile aleg în mod 
deliberat o gamă stinsă, riscând să treacă neobservate 
în peisajul mult mai gălăgios al anilor ’80. Ceea ce 
pare înclinaţie manieristă sau calofilă traduce mai 
degrabă prezenţa unei solemnităţi impregnată rostirii 
poetice. Poezia lui este totdeauna ascensională, chiar şi 
atunci când pare dezabuzată. Forţa ei vine deopotrivă 
din pregnanţa detaliului, cât şi din profunzimea 
neliniştii care naşte întrebările. O nebănuită tensiune 
se naşte între caracterul “umil” al lucrurilor peste care 
poposeşte privirea poetului  şi aura lor misterioasă 
apărută în contrast. O pace franciscană se aşterne 
peste acceptatele resemnări, în timp ce continuă să se 
audă melodia discretă a singurătăţii. 
 Poetul construieşte cu rigoare, urmăreşte 
mişcarea internă a poemului, surprinsă întotdeauna 
în abia perceptibile inflexiuni epice. Lirismul provine 
la el din invocaţie, din implorare. Poetul stă în faţa 
obiectului cu adoraţie şi umilinţă, pentru a şi-l apropia 
şi pentru a-l putea lua astfel în stăpânire. E însă un 
obiect fără substanţă, gol, aşa încât poeziile devin 
imnuri către absenţă. Fiinţa trăieşte spaima golului 
fascinată de o singură prezenţă, aceea a poemului.
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ivet-venture, în al doilea an de imPlementareReSPeCt
Prof. Claudia Stainer, Prof. Simona PopescuConsilier şcolar, Liana Rotaru

 Proiectul  “IVET-Venture. A Participative 
Approach to strengthen key competences of trainees” se 
află în al doilea an de implementare, urmând a se finaliza 
în luna septembrie a acestui an. În această etapă de 
implementare, echipa de proiect lucrează la conceperea 
modulelor online şi la editarea manualului, produse 
finale care vor putea fi utilizate de profesorii interesaţi de 
derularea unor activităţi nonformale cu elevii. Manualul 
va oferi instrucţiuni detaliate cu privire la planificarea şi 
implementarea conceptului IVET-Venture, oferind exemple 
reale, expermentate  în afara sălii de clasă.
 Evoluţia învăţământului în direcţia curriculumului 
bazat pecompetenţe poate fi explicatăprinimportanţa 
crescândăa tuturor factoriloreconomici, mai cu seamă a 
resursei umane pregătite corespunzător pentru mediul 
competitiv în condiţiile globalizării economice. În acest 
context, elevii de astăzi, profesioniştii de mâine trebuie 
să-şi dezvolte competenţe- cheie, civice şi sociale care să 
faciliteze integrarea lor în orice mediu socio-profesional. 
Cerinţe precum:a face faţăschimbărilor, a gândi critic şi 
reflexiv, a-şi asuma, responsabilităţi şi a, participa activ în 
societate  îşi găsesc răspunsul prin desfaşurarea activităţilor 
inovatoare din cadrul proiectului. De asemenea, obiectivele 
proiectului sunt în acord cu cele opt competenţe-cheie 
identificate de către Uniunea Europeană pentru învăţarea 
pe tot parcursul vieţii” şi integrarea cu succes pe piaţa 
muncii: comunicarea în limba maternă, comunicarea în 
limbi străine, competenţele matematice şi competenţe de 
bază în ştiinţă şi tehnologie, competenţe digitale, a învăţa 
să înveţi, competenţe sociale şi civice,spiritul de iniţiativă 
şi antreprenoriat, conştientizarea şi expresia culturală.
 De vreme ce competentele-cheie au ca scop 
pregatirea formabililor pentru învăţarea pe tot parcursul 
vieţii, ele trebuie aplicate intr-o serie de contexte relevante 
şi autentice. Formarea acestor competenţe trebuie pliată 
pe nevoile formabililor.
 Scopul principal al proiectului IVET-Venture 
este de a încurajadezvoltarea calificărilorpentrumuncă
şiviaţade zi cu zi, de exemplu,abilităţi de comunicare, 
iniţiativă individuală, competenţede rezolvare a 
problemelor, aptitudini organizatorice, capacitatea 
de asimţiempatiepentrualţii, eficienţa proprie, etc. 

Pentrua gestionaeficient exercţiile prezentate în manual 
participanţiisunt obligaţi săacţionezeîn mod activ, 
interactivşicomunicativ.
Majoritateaactivităţilor suntconceputeîn aşa fel încât 
ele presupun a intra în contactcu persoane necunoscute, 
în scopul de arezolvasarcinile de lucru. Pentru aceasta, 
participanţii trebuie să fie ei înşişi activişi să intre în 
contactcualtepersoane. Acestaeste singurul modde a 
experimenta ei înşişi experienţele la care subnt expuşişi 
capacitatea lor de a interacţiona. Competenţele dobândite 
astfel îi vor ajuta să se integreze mai uşor pe piaţa muncii; 
angajatorii acuză faptul că mulţi dintre cei care doresc 
să fie integraţi pe piaţa muncii nu ţin pasul cu cerinţele 
complexe şi moderne ale unei pieţe a muncii în continuă 
schimbare. Prin crearea unui mediu de lucru în care 
sarcinile sunt prezentate intr-o manieră ce implică jocul 
şi care are totuşi loc intr-un mediu real, autentic, IVET-
Venture işi propune să rezolve această problemă.
 Dintre cele opt competenţe-cheie identificate 
de către Uniunea Europeană proiectul IVE-Venture işi 
propune să dezvolte in special competenţele civice şi 
sociale, cele antreprenoriale şi cele de învăţare.
 Concret: una dintre activităţi se referă la oferirea 
unei ceşti de cafea unor necunoscuţi, pe stradă. Prin 
această activitate se dezvoltă competenţele sociale şi 
civice. Pentru realizarea acestei sarcini grupul de lucru 
proiectează un scenariu. 40-60 de ceşti de cafea ar trebui 
distribuite unor trecători; scopul este acela ca un numar 
cât mai mare de oameni să intre intr-o conversaţie, la o 
masă unde servesc o cafea. Echipa de lucru nu are voie să 
dezvăluie contextul în care are loc acea acţiune, în schimb 
trebuie să vină cu o explicaţie proprie pentru organizarea 
acelei activităţi. În faza de pregătire creativitatea şi 
schimbul de puncte de vedere sunt esenţiale; participanţii 
trebuie să-şi transmită ideile, să accepte compromisuri şi, 
în cazul în care întâmpină obstacole, să fie capabili să-şi 
gestioneze frustrările.
 Manualul cuprinzând activităţile care pot fi 
realizate va fi disponibil online şi tipărit peste câteva luni. 
Până atunci vă invităm să vizitaţi site-ul şcolii: www.
georgebaritiu.ro sau paginia de Facebook a proiectului: 
www.facebook.com/ivetventure

 Mărturisesc că nu mi-a fost uşor sa aleg un 
subiect pentru revista şcolii. Aş  fi vrut să mă adresez doar 
elevilor ca să prezint cabinetul, dar m-am gândit că în 
ultima vreme aud tot mai multă lume spunând că :,, nu mai 
este ca înainte,....nu-i respect,, aşa că încerc să vă dezvălui 
câte ceva din cunoştinţele mele despre respect. 
Am auzit în ultima vreme mulţi oameni care se plâng 
într-un fel sau altul că nu sunt respectaţi de copii lor, 
sau partenerii de viaţa între ei, sau pur şi simplu oamenii 
între ei. Să vedem ce spune DEX-ul limbii române despre 
respect, cuvântul respect este definit astfel: ,,Atitudine 
sau sentiment de stimă, de consideraţie sau de preţuire 
deosebită faţă de cineva sau de ceva; veneraţie...,, Cu 
alte cuvinte respectul este un sentiment şi o atitudine 
de preţuire şi recunoaştere a valorii unei persoane, este 
opusul umilirii şi dispreţului. Când respecţi pe cineva iei 
în considerare, adică ţii cont de  sentimentele, nevoile, 
gîndurile, ideile, dorinţele şi preferinţele acelei persoane. 
Scriitorul William Ury, autorul unor faimoase cărţi despre 
negociere, nota următoarele cuvinte în cartea The Third 
Side: “Fiinţele umane au nevoi emoţionale – de dragoste 
şi recunoaştere, de apartenenţă şi identitate, de scop şi sens 
al vieţii. Dacă toate acestea ar fi însumate într-un singur 
cuvînt, acela ar fi respectul” .
 Putem oare să respectăm pe cineva şi să ne 
comportăm altfel decât spunem? Îmi este foarte greu 
să cred acest lucru. Tot mai multe cupluri care ajung în 
cabinet afirmă cu tărie că el o respectă pe ea şi ea spune 
că nu simte acest lucru, sau invers, deci este doar la 
nivel verbal, deoarece în realitate este altfel. Când există 
sentimentul de respect, comportamentul decurge de la 
sine. Nu poţi să spui că îţi respecţi partenerul de viaţă 
venind mereu târziu acasă şi să nu ai alte explicaţii decât 
,, ştii bine că te respect, dar sunt un om foarte ocupat...
ştii munca mea, afacerile mele...dar îţi dau bani, tu poţi să 
mergi unde vrei....,, cuvintele pot continua. Să ne gândim 
nu mai departe decât la o floare, să spun că îmi plac mult 
florile, dar să nu le privesc şi să nu le îngrijesc decât 
noaptea câteva minute înainte de culcare, vor fi ele la fel 
de frumoase ca atunci când mi-aş lua timp pentru ele? Cu 
siguranţă că nu.
Iată câteva gânduri, idei despre felul în care să ne creem 
respect.
1. Să-l tratăm pe celălalt aşa cum ne-ar plăcea nouă să fim 
trataţi! Într-o relaţie, respectul se dezvoltă pe principiul 
spiralei: dezvoltarea respectului se alimentează din 
propriul proces şi dinamică. Fii întodeauna primul care 
acordă respect, iar cu timpul respectul se va dezvolta între 
toate părţile implicate în conflict. 
2. Să evităm să-i insultăm pe oameni şi cultura lor! Dacă 
nu suntem de acord cu părerea lor despre un anumit lucru 
sau cultură, să învăţăm să-i acceptăm aşa cum sunt ei, sau 
pur şi simplu să ne găsim un alt cerc de prieteni.
3. Să ne comportăm curtenitor ! Dacă vom învăţa că şi 
celălalt are de spus ceva, şi vom învăţa să-l ascultăm, vom 
constata ca vom avea mai mulţi prieteni. Să-i tratăm pe 

oameni cu fair-play. Toate elementele de bază “pe care le-
am învăţat la grădiniţă” ne vor ajuta să creăm o atmosferă 
de încredere şi respect. 
4. Să discutăm problema, nu persoana! Este un lucru 
foarte important să învăţăm să separăm oamenii de 
problemă, deoarece acesta permite tratarea cu respect a 
partenerului de conflict. A recunoaşte că problema noastră 
este chestiunea în discuţie şi nu persoana, ne poate fi de 
folos în crearea respectului. 
5. Să învăţăm că respectul nu poate fi cerut sau forţat ! 
Dacă vrei respect, vei oferi respect. Este ca si  efectul de 
bumerang: mai întîi trebuie să-l exteriorizezi, ca apoi să se 
întoarcă la tine. 
6. Modalităţi de exprimare şi de dobândire a respectului:  
• Empatizăm cu el;
• Confirmăm, apreciem sentimentele;
• Punem întrebări “Cum te-ai simţi dacă…” înainte de a 
lua o decizie care îl afectează;
• Nu îl întrerupem când vorbeşte, fiecare are ceva important 
de spus;
• Cerem şi permitem feedback;
• Evităm să-i spunem ce să facă, să dăm ordine, sfaturi 
nesolicitate, predici şi lecţii;
 Am putea să ne punem întrebarea: de ce este 
important respectul? Avantajele de a fi respectat sunt 
multiple: obţinem cooperarea voluntară din partea 
celorlalţi, nevoile ne sunt întâmpinate cu mai puţine 
resurse şi energie, intrăm în mai puţine conflicte şi avem o 
stare psihică de bine.
  Primul pas în construirea unei relaţii este 
respectul. Încă din cele mai vechi timpuri se cunoaşte 
semnificaţia acetui cuvânt. Respectul primar este un drept 
fundamental al tuturor fiinţelor umane, scopurile noastre 
sunt mai uşor de atins când este prezent respectul. 
 Cred că am ales un subiect care ar putea dezvolta 
discuţii interminabile, cu zeci de argumente valide de 
ambele părţi. Este un subiect pe care îl poţi discuta cu 
oricine, pentru că fiecare dintre noi avem o viziune proprie 
asupra respectului. Am putea auzi oameni care spun 
supăraţi ,, nu mai vreau să vorbesc despre respect....nu 
am simţit niciodată acest lucru,, sau am putea auzi oameni 
care spun: ,, pe mine mă respectă toată lumea...de la 
portar şi până la ultimul om din fabrică....,, poate da, poate 
nu, poate pentru bani, poate pentru că meriţi. Îmi place 
foarte mult acest citat al marelui filozof german I. Kant 
,,Respectul e un tribut pe care nu-l putem refuza meritului, 
fie că vrem, fie că nu, putem cel mult să-l ascundem în 
afară, dar nu putem împiedica totuşi să-l simţim înăuntrul 
nostru”.
 Vă las pe dumneavoastră să adaugaţi sau 
să scoateţi unele cuvinte care vă plac, ori nu vă plac 
referitoare la respect, şi poate cine ştie... în momentele 
dumneavoastră de linişte, poate veţi reflecta la cuvântul: 
RESPECT.eferitoare la respect, şi poate cine ştie... în 
momentele dumneavoastră de linişte, poate veţi reflecta la 
cuvântul: RESPECT.
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PRoIeCtUl „IVet-VeNtURe” lA debUt
Prof. Claudia Stainer, Prof. Simona Popescu

 Prima reuniune a proiectului Leonardo da Vinci, 
Transfer de Inovaţie „IVET- Venture- A participative 
approach to strengthen the key competences of trainees” a 
avut loc la Universitatea Leibniz din Hanovra, care este şi 
coordonatoarea proiectului, în luna decembrie, 2013. La 
reuniune au participat câte doi reprezentanţi din fiecare 
instituţie implicată în proiect, Colegiul Tehnic ”George 
Bariţiu” fiind reprezentat de coordonatorul proiectului, 
prof. Ştainer Claudia şi prof. Simona Popescu. 
 Fiind prima reuniune de proiect, partenerii au 
făcut cunoştinţă, au prezentat şcoala din care provin şi 
au stabilit toate detaliile referitoare la proiect, pentru ca 
acesta să fie implementat cu succes la nivelul fiecărei 
instituţii. Proiectul cuprinde şapte pachete de 
lucru, care au fost analizate pe rând pentru a fi clarificate 
toate aspectele, precum şi sarcinile care le revin fiecăruia 
în cadrul acestui proiect.
 O primă activitate va fi crearea unui logo al 
proiectului, acesta fiind ales în funcţie de numărul de 
voturi primit de fiecare logo propus.
 Pentru a facilita accesul a cât mai multor 
persoane interesate de acest proiect, va fi creat un flyer 
care va cuprinde informaţii utile, şi sperăm, interesante 
despre proiect. 
 Tot partenerii din CDIMM au făcut o prezentare 
a unui studiu efectuat în rândul angajatorilor privind 
competenţele pe care aceştia le caută la viitorii angajaţi, 
precum şi deficienţele înregistrate printre candidaţii la 
un job, unul dintre obiectivele proiectului fiind acela de 
a contribuii la promovarea creativităţii, competitivităţii, 
capacităţii de inserţie socială şi la dezvoltarea spiritului 
antreprenorial al formabililor.

Acest proiect a fost finanţat cu sprijinul Comisiei Europene. Această publicaţie/comunicare reflectă numai punctul de 
vedere al autorului şi Comisia nu este responsabilă pentru eventuala utilizare a informaţiilor pe care le conţine.
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city Bound/ivet-venture în Braşov şi oradea
Prof. Claudia Stainer

Activităţile din cadrul proiectului “IVET-Venture. A 
Participative Approach to strengthen key competences 
of trainees » s-au derulat pe perioada vacanţei de vara, 
2014, în care s-a realizat transferal conceptului City 
Bound unui grup de elevi selectaţi ai colegiului, în cadrul 
a doua sesiuni de lucru. Workshop-urile au avut loc in 
perioada 15-18 iulie 2014 în Braşov, 
respectiv 4-6 august 2014 în Oradea. 
Transferul propriu-zis s-a realizat 
printr-o serie de activităţi inovatoare, 
structurate de la simplu la complex 
cu scopul de a atinge obiectivul 
principal, acela de a dezvolta 
competenţele-cheie civice şi sociale 
ale elevilor.
Concret, elevii au primit sarcini de 
lucru precum: să afle cum se spune în 10 limbi străine 
diferite “Bun venit în Braşov (Oradea)”; să invite o 
persoană straină la o îngheţată şi să afle câteva informaţii 
despre cariera ei profesională; să realizeze o fotografie 
cu 30 de persoane dintre care 5 să poarte ochelari de 

soare, 5 să fie persoane în vârstă, să apară un bebeluş 
în cărucior, etc. o altă activitate a presupus identificarea 
a cât mai multor persoane şi convingerea acestora să 
continue o poveste pornind de la o frază dată. Elevii au 
participat şi la un concurs de dezlegat ghicitori şi găsirea 
răspunsurilor în mediul înconjurător.Desigur, la prima 

vedere toate acestea au părut uşor de 
realizat, însă testate şi experimentate 
de fiecare în parte au presupus destul 
efort, implicarea şi găsirea celor mai 
potrivite strategii pentru a duce la 
bun sfârşit sarcinile de lucru.
Realizarea sarcinilor s-a încheiat 
prin discuţii libere menite să 
asigure feedback-ul, oferind o 
noua perspectivă asupra propriei 

personalităţi şi a celor din jur. Elevii au învăţat noi 
modalităţi de abordare a semenilor, noi căi de gestiune 
a propriilor trăiri, precum şi mijloace de a face faţă 
unor situaţii neprevăzute. Marele câştig în dezvoltarea 
personala a elevilor a fost acela de a descoperi beneficiile 

tRAININg îN VIeNA îN CAdRUl PRoIeCtUlUI „IVet-VeNtURe”

Prof. Claudia Stainer

 A doua reuniune a proiectului Leonardo da Vinci, 
Transfer de Inovaţie „IVET- Venture- A participative 
approach to strengthen the key competences of trainees” a 
avut loc la partenerii din Austria, în Viena, în perioada 26-
30 aprilie 2014, reuniune la care au participat doamnele 
profesoare Simona Popescu si Claudia Ştainer. 
 În cadrul acestei întâlniri,  am  testat în practică 
conceptul care va fi transferat, City Bound, pe care îl vom 
experimenţa cu elevii noştri. Programul reuniunii a fost 

destul de încărcat deoarece într-un timp destul de scurt a 
trebuit să îmbinăm aspectele teoretice, nu puţine, cu cele 
practice şi să stabilim următoarele etape care urmează să 
se desfăşoare.
 Acest proiect a fost finanţat cu sprijinul Comisiei 
Europene. Această publicaţie/comunicare reflectă 
numai punctul de vedere al autorului şi Comisia nu este 
responsabilă pentru eventuala utilizare a informaţiilor pe 
care le conţine.
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muncii în echipă.
Acest proiect a fost finanţat cu sprijinul Comisiei 
Europene Activităţile din cadrul proiectului “IVET-
Venture. A Participative Approach to strengthen key 
competences of trainees » s-au derulat pe perioada 
vacanţei de vara, 2014, în care s-a realizat transferal 
conceptului City Bound unui grup de elevi selectaţi ai 
colegiului, în cadrul a doua sesiuni de lucru. Workshop-
urile au avut loc in perioada 15-18 iulie 2014 în Braşov, 
respectiv 4-6 august 2014 în Oradea. 
Transferul propriu-zis s-a realizat printr-o serie de 
activităţi inovatoare, structurate de la simplu la complex 
cu scopul de a atinge obiectivul principal, acela de 
a dezvolta competenţele-cheie civice şi sociale ale 
elevilor.
Concret, elevii au primit sarcini de lucru precum: să 
afle cum se spune în 10 limbi străine diferite “Bun venit 
în Braşov (Oradea)”; să invite o persoană straină la o 
îngheţată şi să afle câteva informaţii despre cariera ei 
profesională; să realizeze o fotografie cu 30 de persoane 
dintre care 5 să poarte ochelari de soare, 5 să fie 
persoane în vârstă, să apară un bebeluş în cărucior, etc. 
o altă activitate a presupus identificarea a cât mai multor 
persoane şi convingerea acestora să continue o poveste 
pornind de la o frază dată. Elevii au participat şi la un 
concurs de dezlegat ghicitori şi găsirea răspunsurilor în 
mediul înconjurător.Desigur, la prima vedere toate acestea 
au părut uşor de realizat, însă testate şi experimentate de 

fiecare în parte au presupus destul efort, implicarea şi 
găsirea celor mai potrivite strategii pentru a duce la bun 
sfârşit sarcinile de lucru.
Realizarea sarcinilor s-a încheiat prin discuţii libere 
menite să asigure feedback-ul, oferind o noua perspectivă 
asupra propriei personalităţi şi a celor din jur. Elevii 
au învăţat noi modalităţi de abordare a semenilor, noi 
căi de gestiune a propriilor trăiri, precum şi mijloace 
de a face faţă unor situaţii neprevăzute. Marele câştig 
în dezvoltarea personala a elevilor a fost acela de a 
descoperi beneficiile muncii în echipă.
Acest proiect a fost finanţat cu sprijinul Comisiei 
Europene.
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A tReIA ReUNIUNe de PRoIeCt leoNARdo dA VINCI 
– transfer de inovaţie -

„ivet- venture- a ParticiPative aPProach to strengthen 
the key comPetences of trainees”

Prof. Claudia Stainer

 A treia reuniune a proiectului Leonardo 
da Vinci, Transfer de Inovatie „IVET- Venture- 
A participative approach to strengthen the key 
competences of trainees” a avut loc la partenerii din 
Nevsehir, în Turcia, în perioada 23-26 noiembrie 2014. 
La reuniune au participat câte doi reprezentanţi din 
fiecare instituţie implicată în proiect. Colegiul Tehnic 
”George Bariţiu” a fost reprezentat de coordonatorul 
proiectului, prof. Ştainer Claudia şi prof. Simona 
Popescu. În cadrul acestei reuniuni am analizat 
stadiul de implementare a proiectului, am prezentat 
rapoartele de activitate şi de diseminare, precum şi  
raportul de evaluare. Am prezentat activităţile derulate 
împreună cu elevii, impresiile elevilor şi a cadrelor 
didactice implicate.Unul dintre produsele finale ale 

proiectului sunt modulele online, care sunt în faza de 
lucru incă şi care vor fi accesibile celor interesaţi de 
implementarea conceptului IVET-Venture; am discutat 
despre structura, conţinutul şi designul acestora, iar 
evaluatorii externi prezenţi la reuniune au reliefat 
aspectele referitoare la manualul care va fi publicat 
ca produs final în cadrul proiectului, referindu-se la 
conţinut, la ce se poate îmbunătăţi şi include în acest 
manual şi au oferit sugestii referitoare la modulele 
online.
 Acest proiect a fost finanţat cu sprijinul 
Comisiei Europene. Această publicaţie/comunicare 
reflectă numai punctul de vedere al autorului şi 
Comisia nu este responsabilă pentru eventuala utilizare 
a informaţiilor pe care le conţine.
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• COLEGIUL TEHNIC « GEORGE BARIŢIU » BAIA MARE ROMANIA

• VECPIEBALGAS VIDUSSKOLA – LETONIA 

• MALTEPE KIz TEKNIK VE MESLEK LISESI – TURCIA 

• ISTITUTO DI ISTRUzIONE SUPERIORE ‘E. USUELLI RUzzA’ – IALIA 

• LICEUM W zESPOLE SzKół GIMNAzjUM I LICEUM OGóLNOKSzTAłCąCE W DOBRzEjEWICACH – POLONIA 

• 3RD LyKEIO OF TRIKALA “ODySSEAS ELyTIS” – GRECIA 

• LEGT LE VERGER – FRANTA

learn to learn! develoP your autonomy in 
leARNINg

Proiect comenius multilateral

Prof. Daniela Chinde

Proiectul se adresează elevilor între 16-19 ani care formează 
grupul ţintă. Ei îşi vor dezvolta, prin participarea la acest 
proiect, abilităţile IT,  îşi vor dezvolta competenţele de 
comunicare în limba engleză precum şi cele de învăţare 
autonomă, îşi vor îmbogăţii cunoştinţele cu privire la 
cultura ţării partenere şi totodata vor promova cultura şi 
tradiţiile româneşti în Europa.  
Prin proiectul nostru dorim să contribuim la unul din 
scopurile Uniunii Europene, si anume dezvoltarea 
competenţelor cheie necesare cetăţenilor europeni 
active pentru a se putea integra în societatea europeană 
contemporană.
Proiectul implică realizarea unui numar minim de douzeci 
şi patru de deplasări ale elevilor şi profesorilor români în 
ţările partenre în scopul realizării activităţilor proiectului.
Pe parcursul anului scolar 2013-2014 au avut loc reuniuni 
de proiect in trei ţări partenere, Turcia, Italia si Letonia. In 
perioada 3-8 Noiembrie 2013 a avut loc prima reuniune a 
proiectului în Istanbul, Turcia. Delegaţia din România a 
fost formată dintr-un grup de patru elevi şi trei profesori 
care au reprezentat România. Elevii şi profesorii români 
şi-au cunoscut partenerii, au participat la activităţi de team 
building, au prezentat România, regiunea Maramureş, 
Colegiul Tehnic ,,George Bariţiu” şi sistemul educaţional 
românesc care a fost comparat cu sistemele educaţionale 
ale tărilor partenere, din perspectiva învăţării autonome.  
A fost ales un logo al proiectului în urma unei competiţii şi 
al votului acordat de către fiecare participant la reuniune. 

Au avut loc workshopuri pe tema proiectului precum şi 
workshopuri culturale pe parcursul cărora elevii au aflat 
informaţii despre ţările partenere, cultura şi tradiţiile 
lor. Fiecare ţară a prezentat un dans tradiţional iar paşii 
dansului au fost învăţaţi de către toţi elevii participanţi. 
În cadrul acestei vizite s-a creat contextul intâlnirilor 
viitoare ale  echipelor de proiect din fiecare ţară parteneră. 
Cadrele didactice participante au facut o planificare a 
activităţilor care urmează să se desfăşoare în cei doi ani de 
implementare a proiectului şi au discutat aspectele legate 
de vizitele următoare. 
In perioada 24 februarie – 1 martie 2014, o echipă de 
profesori şi elevi de la Colegiul Tehnic “George Baritiu” 
Baia Mare au reprezentat România la reuniunea proiectului 
European Comenius ‘’Learn to Learn! Develop your 
autonomy in learning!’’ desfăşurată în Padova, Italia. Pe 
durata şederii în Italia, elevii baimăreni au fost cazaţi în 
familiile elevilor italieni şi au participat la activităţi legate 
de tema proiectului: activităţi de teambuilding, ateliere 
de lucru pe tema dezvoltării autonomiei în învăţare a 
elevilor; analizarea rezultatelor chestionarelor aplicate în 
fiecare ţară parteneră, prezentări multimedia “Modern vs 
Traditional School”, dezbateri referitoare la autonomia 
şi motivaţia în învăţare, workshop-uri cu tematica’’ The 
Perfect School’’, vizite culturale tematice. Atelierele de 
lucru au avut loc într-un mediu cultural benefic dezvoltării 
personale prin lărgirea viziunii asupra unor noi culturi şi 
civilizaţii. Vizita a reprezentat pentru elevii şi profesorii 

Proiectul are ca parteneri instituţii de învăţământ din 7 ţări europene:
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Colegiului Tehnic ’’George Bariţiu’’ o oportunitate în 
vederea extinderii viziunii asupra cooperării europene 
active prin însuşirea modului de viaţă şi a tradiţiilor unor  
diverse identităţi culturale având la bază respectul reciproc 
pentru diversitate.
În perioada 25-30 aprilie 2014 s-a desfăşurat a 3-a  
reuniune a proiectului în Letonia, localitatea Vecpiebalga. 
La reuniune au participat 60 de profesori şi elevi din 7 ţări 
europene Grecia, Italia, Polonia, Franţa, Turcia, Letonia şi 
România, parteneri în proiectul mai sus amintit,  din cadrul 
programului de învăţare pe tot parcursul vieţii,  finaţat de 
către Comisia Europeană, desfăşurat pe o perioada de doi 
ani, pe parcursul căraora au loc întâlniri în toate cele 7 
tări europene,.  Pe parcursul reuniunii din Letonia, a treia 
în cadrul proiectului, elevii români au avut oportunitatea 
de a cunoaşte cultura ţării gazdă din interiorul familiilor 
letone deoarece au fost cazaţi la partenerii lor, de a 
participa la activităţile  proiectului centrate pe dezvoltarea 
competenţelor de învăţare autonomă pe tot parcursul 
vieţii, precum şi  aprofundarea şi exersarea competenţelor 
de comunicare în limba engleză. Au avut loc  activităţi 
de teambuilding, ateliere de lucru pe tema proiectului,  
prezentări ale materialelor realizate în prealabil de către 

fiecare ţara parteneră, vizite culturale. Reuniunea care 
a marchat încheierea primului an de implementare a 
proiectului s-a finalizat cu realizarea  broşurii “Learn 
to learn” la care au contribuit toate ţările implicate in 
proiect. 
Pe parcursul celui de-al doilea an de implementare a 
proiectului au avut loc reuniuni în Polonia şi în Grecia. În 
Polonia elevii din toate ţările au prezentat tutoriale realizate 
de ei pe tema “How to...?” Echipa din România a prezentat 
doua video tutoriale “How to make a led cube?” realizat de 
către elevii Ioan Chis şi Cristian Cauni, si “How to make 
an optoelectronic transmitter?” realizat de către elevul 
Radu Nagy, valorificând astfel cunoştinţele dobândite la 
materiile tehnice studiate pe parcursul liceului. 
In perioada premergătoare vizitei in Grecia elevii şi-au 
asumat rolul de  profesori, au pregătit ore de curs pentru 
diferite materii în scopul dezvoltării autonomieiîin învăţare 
şi au predat colegilor lor intr-un mod , iar inregistrările 
realizate au fost prezentate la reuniunea de proiect.  Elevii 
şi-au îmbogăţit cunoştinţele culturale legate de ţările 
partenere în acelaşi timp promovând cultura proprie, şi-
au dezvoltat competeţele de comunicare in limba engleză 
precum si motivaţia pentru invatare.
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„american corner”, Baia mare – colegiul 
tehnic”george Bariţiu”, un Parteneriat de succes

Prof. Manuela Conea

Într-o eră a comunicării şi a informaţiei facil accesibile,  
mai reuşeşte oare   biblioteca să capteze atenţia elevilor 
de liceu ? Spre mirarea multora , răspunsul este afirmativ 
atunci când activităţile de învăţare a limbii engleze sunt 
completate de folosirea noilor tehnologii pe care elevii le 
folosesc în viaţa de zi cu zi, dar şi a resurselor media pe 
care un ‘colţ american’ le pune la dispoziţia publicului larg: 
acces on- line la fondul de carte a unor biblioteci universitare 
americane, posibilitatea de a participa la conferinţe şi video-
conferinţe organizate de Ambasada S.U.A. la Bucureşti şi 
susţinute de consilieri din cadrul Ambasadei.
Parteneriatul semnat între Colegiul Tehnic “George 
Bariţiu” şi Secţia American Corner a Bibliotecii judeţene 
a dat roade neaşteptate pe parcursul mai multor activităţi 
descrise în cele ce urmează:
Dezinteresul pentru citit a fost înfrânt prin organizarea unei 
activităţi care să-i  îndemne pe elevii de clasa a IX-a atât 
la lectură , cât şi la exersarea abilităilor de exprimare în 
limba engleză - prezentarea cărţii citite în aşa fel încât îi vor 
determina pe colegii lor  să o citească. Cărţile alese de către 
elevi fac parte din colecţia “Penguin Readers” (cărţi rescrise 
în conformitate cu un anume  nivel de dificultate), alese de 
ei în funcţie de interesul fiecăruia  pentru subiectul dezbătut. 
Titlurile au variat de la “The Godfather”, la ”jurassic Park’’ 
sau “jane Austen”. Activitatea poate fi considerată  un 
succes având în vedere că majoritatea elevilor au terminat 
de citit a doua carte pe care au şi prezentat-o colegilor, iar 
în vacanţa intersemestrială o citesc pe a treia.
Următoarea  activitate s-a adresat elevilor de clasa a XII-a 
B profil intensiv de studiu al limbii engleze, care lucrează în 
această perioadă la redactarea atestatului la limba engleză. 
În data de  13 octombrie 2014, orele 10, am participat 
împreună cu elevii clasei a XII-a B la prezentarea “The 

History of the Rock ’n’ Roll “ susţinută de  domnul Darren 
Thies, consul al Ambasadei Statelor Unite ale  Americii 
la Bucureşti.Activitatea a vizat valorizarea şi promovarea 
valorilor culturale americane şi engleze ,  promovarea  
lecturii în rândul elevilor, dezvoltarea competenţelor 
lingvistice ale elevilor în vederea realizării atestatelor de 
limba engleză .Prezentarea a fost urmată de discuţii pe tema 
dată. Elevii au fost plăcut surprinşi de claritatea explicaţiilor 
oferite de domnul consul, de simplitatea şi coerenta 
prezentării , dar mai ales de modalitatea foarte atractivă de 
prezentare : exemplificarea informaţiei teoretice cu ajutorul 
pozelor  relevante şi a unor bucăţi muzicale. Toate acestea 
s-au dovedit a fi un bun exemplu de urmat în realizarea 
prezentării lucrării lor de atestat la limba engleză.
Video-conferinţa susţinută de domnul Ravi Buck, consilier 
economic al Ambasadei S.U.A. pe tema “Intelectual 
Property Rights” în data de 16 ianuarie 2015 face parte din 
programul “MEET US VIA DVC” organizată de Ambasada 
S.U.A. Bucureşti în colaborare cu American Corner Baia 
Mare a prilejuit elevilor clasei a XI-a B să îşi demonstreze 
competenţele lingvistice  în limba engleză prin participarea 
la discuţii pe temadrepturilor de autor.  Elevii noştri au fost 
deosebit de încantaţi de program şi şi-au exprimat dorinţa 
de a mai participa la astfel de video-conferinţe.
În final , pot să afirm că prin stimularea curiozităţii elevilor 
pentru anumite subiecte de interes pentru ei, şi a creativităţii 
necesare în realizarea prezentărilor creaţiilor proprii , limba 
engleză a trecut de la stadiul de simpla materie de studiu , la 
mijloc  de transmitere a  propriilor idei şi sentimente. 
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Ziua euroPeană a limBilor străine

Prof. Manuela Conea

La 26 septembrie se sărbătoreşte în fiecare an  ziua  
europeană a limbilor străine, la iniţiativa Consiliului 
Europei şi a Uniunii Europene prin evenimente care  
celebrează diversitatea lingvistică şi promovează 
învăţarea limbilor străine. 
Activităţile pe care le-am organizat în acest an au avut ca 
obiectiv încurajarea diversităţii culturale şi lingvistice, 
conştientizarea  diferenţelor culturale, valorizarea şi 
promovarea valorilor culturale europene, dezvoltarea 
competenţelor de comunicare în limba engleză.
Centrul de documentare şi Informare al liceului nostru, 
CDI-ul cum îl alintă elevii noştri, a devenit locul propice 
de desfăşurare a activităţilor care au cuprins documentarea 
în vederea  realizării de afişe reprezentând personalităţi 
, simboluri  şi valori ale diferitelor  ţări europene alese 
de elevi .S-a realizat o expoziţie cu lucrările elevilor , 
aceştia prezentându-şi creaţiile în limba engleză, în faţa 
colegilor.Prezentatorii au avut de făcut faţă atât emoţiilor 
inerente unor prezentări libere, ci şi tirului de întrebări 
ale colegilor dornici de a afla mai multe detalii despre 
ţările în discuţie.
A urmat ca elevii să-şi dovedească cunoştinţele cu privire 
la  limbile străine existente pe glob, prin  răspunsurile 
date la chestionarul în limba engleză .Câştigătorii au 
primit diplome şi premii ‘dulci’(ciocolată).
Ca şi concluzie, aş vrea să mai medităm cu toţii la 
întrebarea:  de ce o zi europeană a limbilor străine? 
Răspunsurile sunt multiple: Pentru că există o 
multitudine de oportunităţi de a studia sau lucra într-o 
altă ţară europeană,dar lipsa competenţelor lingvistice 
îi împiedică pe mulţi să profite de aceste oportunităţi; 
pentru că globalizarea înseamnă o nevoie tot mai acută 
de persoane care au competenţele lingvistice necesare; 
pentru că Europa este un spaţiu al diversităţii lingvistice- 
se vorbesc peste 200 de limbi; pentru că învăţând limbile 
altor oameni, învăţăm să le apreciem cultura şi să 
depăşim diferenţele culturale.
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o zI de NeUItAt! INteRVIU de ANgAJARe
Elev: Moş Andra

Prof.-coordonator: Bob Lavinia

Prof. Păuniţa Pârlog, Prof. Alexandra Blenche, Prof. Liana Rotaru, Prof. Benone Henteş
 Era o zi de joi. Grupul format din clasa a-IX-a 
B din cadrul Colegiului Tehnic ,, George Bariţiu” ,Baia 
Mare, împreună cu doamna diriginta , Bob Lavinia, am 
fost în vizită la Centrul pentru copii cu nevoi speciale 
„Sfânta Varvara” din Baia Mare unde am petrecut 2 ore 
cu copiii. Am fost cu toţii impresionaţi de modalitatea 
prin care copiii reuşesc să se descurce încercând să 
înveţe şi să ducă o viaţă normală. Experienţa a fost 
cu siguranţă una benefică pentru toţi cei care am fost 
prezenţi şi pentru doamna dirigintă. La centru am 
interacţionat cu copiii şi am facut diferite activităţi cu 
ei: am cântat colinde, am desenat, le-am citit poveşti 
cu Moşu’ şi ne-am jucat cu cadourile primite. A fost 
frumos şi impresionant. De-abia aşteptăm să mergem 
din nou!!!
 În ce mă priveşte, am rămas şocată de faptul 
că fiecare dintre aceşti copii a oferit în felul său o 
atenţie impresionantă povestirii cu care toţi colegii am 
încercat  să îi facem să simtă dulceaţa sărbătorilor de 
iarnă, aşa cum şi noi o simţim. După părerea mea, prin 
această activitate am reuşit să aducem o picătură de 
bucurie în vieţile câtorva copii care chiar au nevoie 
de aşa ceva. Am rămas impresionată de faptul că o 
poveste simplă despre Moş Crăciun poate aduce atât 
de multă speranţă unui suflet trist. A fost o experienţă 
nemaipomenită din care am învăţat că toţi copiii au 
dreptul la o copilarie fericită şi că în lume există copii 
ce cunosc lipsa unei familii care să îi ocrotească şi 
să-i iubească. Nu o să uit niciodată momentul în care 
fetiţa cu care mă jucam, m-a întrebat unde sunt părinţii 
mei… Cum eu tăceam, fără să ştiu ce să-i răspund, ea 
a continuat: „Vrei să fii mămica mea ???...„
 Toţi aceşti copii au nevoie de ajutorul şi 
sprijinul nostru!!! Sperăm că prin măruntele noasre 
eforturi să îi facem pe aceşti copii să simtă căludara 
umană, la fel cum o simţim şi noi, în prezenţa lor.

Ai aplicat!
CV-ul tău şi Scrisoarea de intenţie a atras atenţia şi urmează interviul.  
Pentru a te ajuta să te pregăteşti cât mai bine pentru primul tău interviu de angajare, îţi 
propunem să te prezinţi la un exerciţiu - interviu de angajare, pregătit să răspunzi la întrebări 
şi chestionare specifice, similare cu cele dintr-o situaţie reală de angajare. Aşa a sunat invitaţia 
adresată elevilor claselor a XII-a, după ce ”anunţul de angajare” a fost afişat în sala de clasă. 

orientare şi consiliere Profesională, adresat elevilor 
ClASeloR A XII-A
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Concluziile profesorilor care au organizat interviul, impresiile elevilor prezenţi la interviu, ne-au asigurat că sunt 
necesare organizarea de activităţi care să simuleze situaţii cât mai apropiate de cele reale ale unui interviu de 
angajare de succes. De aceea ne-am propus ca de acum în fiecare număr al revistei Messenger Cultural să selectăm 
şi  să vă prezentăm cele mai frecvente întrebări întâlnite la un interviu de angajare, exemple de teste de cunoaştere şi 
autocunoaştere, dar şi trucuri şi secrete pentru a face o impresie foarte bună viitorului angajator. 

Este bine să vă pregătiţi câteva întrebări despre organizaţie/post, dar să le evitaţi, în primul interviu sau în prima partea 
acestuia, pe cele legate desalarizare, avantaje, concedii, prime.

În următorul număr, veţi descoperi într-un interviu de sondare a comportamentului candidatului, care pot fi de greşelile 
tipice şi eventualele „capcane”  care pot apărea în desfăşurarea unui interviu de angajare.

Vă prezentăm câteva întrebări tipice utilizate în cadrul unui interviu:

ATENŢIE! Evitaţi următoarele greşeli:   

• De ce doriţi să fiţi angajat la noi?
• De ce doriţi să prestaţi meseria de...?
• Ce ştiţi despre meseria de...?
• Aţi mai lucrat într-o meserie ca aceasta sau una înrudită cu ea?
• Cum aţi aflatdespre intenţia noastră de aangaja unom pe postul de...?
• Ştiţi să faceţi lucrul X?
• Ce experienţă de muncă aveţi în domeniul Y?
• Ce calităţi personale vă fac să credeţi că aţi fi potrivit pentru acest loc de muncă?
• Sunteţi capabil să lucraţi în condiţiide stres?
• De ce v-aţi părăsit/aţi renunţat la ultimul loc de muncă?
• Ce planuri aveţi pentru viitor? Sunteţi capabil să vă perfecţionaţi continuu înmeseria Z? Cumv-aţi 
gândit să realizaţi acest lucru?

• aspect vestimentar neadecvat
• atitudinea pasivă, indiferentă
• accentuarea deosebită a salarizării
• gesticulaţii exagerate, supărătoare
• întârzierea la interviu
• lipsa tactului, a diplomaţiei
• indecizia 
• incapacitatea de a face faţă unei critici

17
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Ce SUNt gRUPURIle geg?
Prof. Silvia Gurzun

Grupurile Google Educator Groups (GEG) sunt comunităţi 
formate din profesori care se inspiră şi se sprijină reciproc 
pentru a răspunde nevoilor elevilor prin intermediul 
tehnologiei, atât la cursuri, cât şi în afara acestora.
Google consideră că profesorii pot găsi cea mai bună sursă 
de inspiraţie doar în alţi profesori. Acesta este motivul 
pentru care Google a susţinut crearea unei comunităţi 
formate din profesori pasionaţi care să aducă beneficiile 
tehnologiei în şcoli, la cursuri şi în comunităţile din 
întreaga lume.

Grupurile GEG oferă o platformă pentru profesori pentru 
a colabora, pentru a primi noi idei creative de la ceilalţi 
şi pentru a-i ajuta pe ceilalţi să răspundă optim nevoilor 
elevilor oferindu-le soluţii Google. Activităţile GEG au 
loc atât online, cât şi offline. 
Grupurile GEG online oferă profesorilor un spaţiu de 
discuţie unde pot învăţa de la ceilalţi prin Google+. În 
schimb, participând la activităţile offline, cum ar fi 
evenimentele şi workshop-urile, profesorii pot să înveţe şi 
să facă schimb de idei faţă în faţă. 

Profesorii vor construi relaţii de colaborare cu alţi profesori şi 
vor dobândi competenţele necesare pentru a folosi tehnologia 
deschisă cu ajutorul căreia să le ofere elevilor cea mai bună 
educaţie posibilă.
Oricine este binevenit să se înscrie în comunitatea GEG: 
directorii sau administratorii de şcoli, profesorii, elevii, precum 
şi orice persoană care este interesată de cum pot fi folosite 
produsele Google pentru a-i ajuta pe alţii să înveţe. Grupurile 
sunt administrate de un voluntar la nivel local (un lider GEG) 
şi sunt total independente faţă de compania Google. 
De unde să încep?
Accesaţi comunitatea GEG România prin intermediul adresei  
http://goo.gl/rkQpiU, urmăriţi grupul pe Google+ pentru 
a primi noutăţi şi participaţi la următorul eveniment al 
grupului! 
În urma selecţiei publice a liderilor regionali organizate de 

către organizaţia junior Achievement România, partener 
Google România, din judeţul Maramureş au fost desemnaţi 
şi certificaţi următorii lideri regionali şi traineri Google Apps 
for Education: 
• prof. Pop Florin – Liceul Teoretic “Emil Racoviţă” Baia 
Mare
• prof. Gurzun Silvia – Colegiul Tehnic “George Bariţiu” Baia 
Mare
• prof. Ilioasa Adriana – Colegiul Tehnic “Anghel Saligny” 
Baia • Mare
• prof. Mărieş Iuliana – Colegiul Naţional “Gheorghe şincai” 
Baia Mare
Mai multe detalii legate de utilizarea aplicaţiilor Google 
în educaţie, dar şi informaţii legate de certificatul de 
Profesor Google Contributor puteţi găsi pe site-ul:  
https://sites.google.com/site/gegmaramures/.

calculatoare  câştigate Prin Programul  
„meserii Pentru românia”

Prof. Claudiu Buxbaum

 În perioada 22 septembrie – 31 octombrie 2014 
s-a desfăşurat competiţia de proiecte de finanţare din 
cadrul programului „Meserii pentru România” derulat 
de Heineken România şi organizat în colaborare cu 
junior Achievement România.
Programul a fost creat pentru a susţine şcolile 
postliceale, necesitate constatată ca urmare a unui 
studiu despre statutul meseriilor în Romania care a 
indicat  că peste 53% dintre tinerii între 18 şi 24 ani 
s-ar orienta către meserii, 71% dintre considerând  că 
o meserie se învaţă cel mai bine la şcoală.  
 Scopul proiectului „Meserii pentru România” 
a fost de a finanţa  dotarea cu echipamente şi materiale 
didactice a atelierelor în care se desfăşoară instruirea 
practică a 3 şcoli postliceale sau licee cu clasa a 13-a 
din România.
La această competiţie s-a înscris şi Colegiul Tehnic  
„George Bariţiu” Baia Mare,  echipa de proiect fiind 
formată din dir. Pop Vasile Graţian, dir. adj. Popescu 
Simona, prof doc. Gurzun Silvia, prof. Păuniţa Pârlog 
şi Buxbaum Claudiu, m.i. Sălăjan Iustin. Proiectul 
propus „Modernizarea unui atelier destinat instruirii 
practice în electronică” a obţinut 294 puncte din 300 
posibile clasându-se pe locul 8 din 100 de participanţi 
din întreaga ţară.  Datorită punctajului foarte bun, 
extrem de apropiat de primele 3 locuri organizatorii 

competiţiei au decis să premieze proiectul Colegiului 
Tehnic „George Bariţiu” cu un număr de  8 posturi 
desktop complete (pc, monitor, licenţă, accesorii) 
pentru dotarea laboratorului şcolii, calculatoare 
donate de Carrefour, în calitate de co-partener al 
acestui proiect. 
 Această competiţie a fost o oportunitate  de 
a câştiga oexperienţă  valoroasăşi echipa de proiect 
îşi exprimă determinarea de a continua împreuna 
demersurile pentru atragerea de finanţări prin 
participarea şi la alte competiţii similare organizate la 
nivel local, regional sau naţional.
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taBăra de vară „engineering summer university” 
o oPortunitate Pentru alegerea facultăţii

Elev: Mihaela Satmari, Prof.-coordonator: Claudiu Buxbaum

 Universităţile de Vară pentru Elevi, organizate 
în cadrul UTCN sub denumirea de „Engineering Summer 
University”, reprezintă cel mai amplu program naţional 
de promovare a unei alegeri informate şi corecte a 
studiilor universitare pentru elevii de clasa a XI-a din 
liceele din România. Prima ediţie a proiectului ESU din 
2014 a adunat un număr de aproximativ 80 de elevi de 
clasa a XI-a din toată ţara, care au trăit pentru câteva 
zile o adevărată experientă de studenţi, printre acei 
participanti am avut plăcerea şi norocul de a mă număra 
şi eu. Am participat la această tabără de vară depunând o 
deocumentaţie de aplicaţie şi o scrisoare de recomandare  
realizată prin bunăvoinţa domnului profesor Buxbaum 
Claudiu.
 Consider că a fost o şansă a vieţii participarea 
mea la această universitate de vară deoarece am fost 
generaţia care a avut norocul ca înainte de a deveni 
studenţi să experimentăm viata de student cu toate 
frumuseţile şi greutaţile ei. Am avut astfel şansa în urma 
acestei participări, să mă conving că alegerea pe care o 
voi face în urma absolvirii clasei a XII-a o să fie ceea ce 
îmi doresc şi o să fie o alegere corectă şi potrivită pentru 
mine. Impreună cu alţi absolvenţi ai clasei a XI-a am 
participat la activităţile tipice vieţii studenţeşti – cursuri, 
laboratoare, examene, activităţi de educaţie nonformală 
şi activităţi sociale. În urma acestor activităţi am fost 
evaluaţi sub forma unor examene care au arătat nivelul 
nostru de cunostinţe acumulate în aceste zile de cursuri 
şi  laboratoare. De asemenea alături de coordonatorii şi 
voluntarii acestui proiect am participat la diferite activăţi 
sociale care ne-au ajutat să ne integrăm cu usurinţă în 
programul organizat de ei, am fost martori la poveştiile 
lor legate de studenţie şi în acelaşi timp am avut onoarea 
de a face cunostinţăa cu diferiţi profesori ai catedrei 
UTCN care ne-au impartăşit  din culisele studenţiei încă 
nedescoperite de noi.
 Universitatea de vară a durat 10 zile, în perioada 
14-24 iulie în care nu doar că am avut parte de cursuri, 
laboratoare şi o sesiune de examene dar am avut parte de 
diferite ieşiri în mai multe medii care ne-au ajutat printre 
altele să cunoaştem o parte din frumuseţile Clujului şi 

să cunoaştem locurile preferate frecventate de către 
studenţi, am participat la diferite workshopuri dar si 
traininguri.
 Şi nu în ultimul rând, am cunoscut oameni 
frumoşi, minunaţi, deschişi, prietenoşi din toate zonele, 
iar oamenii care au coordonat proiectul ne-au întâmpinat 
cu căldură şi au fost alături de noi la fiecare activitate, 
distracţie şi ne-au încântat cu experienţe de când au 
devenit studenţi Aceste experienţe pot fi retrăite de noi dar 
datorită lor o să ştim cum să le tratăm, am experimentat 
viaţa de cămin care m-a ajutat sa îmi schimb părerea care 
o aveam înainte de a participa la această universitate de 
vară, creându-mi o păarere mai bună decât cea pe care o  
aveam înainte de a locui 10 zile în mediul studenţilor. Iar 
ca să fie tabloul perfect despre viaţa de student am luat 
masa alături de alţi studenţi şi viitori studenţi în incinta 
cantinei.
 În concluzie, participarea mea la acestă 
universitate de vară  a fost cea mai bună decizie pe care 
am luat-o în ceea ce priveşte viitorul meu.  Nu doar că 
am legat prietenii şi am cunoscut oameni noi şi în acelaşi 
timp diferiţi dar m-a ajutat în privinţa facultaţii pe care 
o voi alege în urma absolvirii clasei a XII-a. Sunt multe 
lucruri care din păcate nu pot fi descrise dar pot fi înţelese 
de cei care se hotărăsc să participe la această universitate 
de vară. 
Universitatea de vară a început cu o gală de deschidere şi 
la fel s-a încheiat cu festivitate de premiere şi o petrecere 
de rămas bun. 
 Am avut o surpriză la încheierea acestei 
experienţe, noi participanţii am devenit absolvenţi ai 
UTCN chiar înainte de a deveni absolvenţi cei care au 
avut grijă de noi. Într-o singură saptămână am devenit 
dintr-o simpla elevă absolventă de clasa a XI-a, studenta 
şi în acelaşi timp absolventă  a UTCN ! 
 Pentru a participa aveţi oportunitatea să vă 
preînregistraţi pe http://esu.osut.org/
 Cred că veţi avea o experinţă în acelaşi trimp 
utilă cât şi plăcută !

Paradigmele scrisului românesc
oPinii şi controverse

Prof. Petronela Mureşan

 Scrisul feminin românesc a devenit o realitate 
culturală la jumătatea secolului al XIX-lea, ca efect al 
iniţiativelor civilizatoare ale ideologiei romantice. El 
coincide cu mişcarea europeană de emancipare feminină 
şi, laînceput, are ca protagoniste pe aristocratele talentate 
şi răsfăţate ale epocii.
 Feminismul, promovat de socialiştii francezi, 
avea în vedere emanciparea persoanelor defavorizate şi 
milita pentru impunerea în literatură a scriitoarelor din 
medii proletare, talentate, dar cu o educaţie improvizată.
În consens cu feminismul european, scrisul feminin se 
afirmă în Principatele Române, graţie protipendadei 
franţuzite, inspirate de lecturile la modă. Abia în a 
doua jumătate a secolului al XIX-lea, femeile talentate 
din  rândul burgheziei şi-au făcut simţită prezenţa în 
universul literaturii, bucurându-se de o largă recunoaştere 
colaboratoarele la revistele ieşene, precum Contemporanul  
ori  Viaţa românească. În epoca interbelică , cenaclul 
Sburătorul  din Bucureşti a susţinut şi stimulat opera în 
proză a Hortensiei Papadat-Bengescu. 
 După 1945, activitatea literară a femeilor a fost 
îngrădită doar de dogmele politice ale regimului. Fiecare 
nou deceniu de după 1950 a impus personalităţi distincte 
ale scrisului feminin. Astfel, printre şaizecişti se remarcă 
Ana Blandiana, Gabriela Melinescu, Constanţa Buzea, 
Sânziana Pop. În anii ’80-’90 ai secolului XX, a apărut 
o abordare de tip ,,gender”a literaturii, după un model 
social, regăsindu-se confortabil în formula paradigmei 
postmoderne. 
 Conceptul ,,de  literatură feminină” este folosit 
printre cei dintâi la noi de George Călinescu. Eugen 
Lovinescu susţine incompatibilităţii dintre ,,vocaţia 
feminină”  şi cea literară: ,,Literatura nu este în genere 
o vocaţie feminină, ci bărbătească.La noi nu se cunosc 
decât puţine cazuri de vocaţie feminină, dincolo de relaţii 
sentimentale.” Lovinescu nu a manifestat însă niciun fel 
de discriminări legate de persoana scriitorului. Pentru el, 
literatura feminină înseamnă instinctualitate, pudoare, 
sentimentalismul, lirismul, subiectivitatea, misterul 
feminin.
 Criticii consideră că personajele feminine cele 
mai importante au fost create de bărbaţi şi că multe dintre 
operele scrise de femei sunt lipsite de senzualitate. ,,Avem 

mai multe personaje feminine memorabile în literatura 
bărbaţilor, decât scriitoare de prim-plan’’, consideră Dan 
C. Mihăilescu. De-o parte,Hortensia Papadat-Bengescu. 
De cealaltă parte, Doamna Chiajna, Mara, Vitoria Lipan, 
Otilia, Veta,Miţa Baston. Dacă avem în vedere şi linia 
politică, de la Elena Văcărescu, Carmen Sylva, Regina 
Maria, Elena Lupescu, realitatea ne lasă perfect încercuiţi 
şi fără drept de apel : femeile noastre sunt,,bărbate’’. 
 Criticul Daniel Cristea-Enache afirmă că nu 
există literatură feminină, aşa cum nu există literatură 
masculină. Singura formă de discriminare este cea 
valorică: ,,Sensibilitatea nu reprezintă un apanaj al 
femeilor, după cum virilitatea de viziune şi expresie nu 
e un atribut al scriitorului mascul. Nu mă îndoiesc însă 
că o feministă cu program şi metodă va citi şi va înţelege 
astfel aceste lucruri, venind cu propria ei grijă de evaluare 
şi deplângând, o dată în plus, oprimarea şi marginalizarea 
femeii în ,,literatura bărbaţilor’’.
 La ce s-a ajuns acum? La ceea ce era firesc: 
abandonarea pudibonderiei, detabuizarea, frisonul 
senzualităţii. Dacă răsfoim manualele noastre de liceu, de 
când Hortensia Papadat-Bengescu nu mai este în canon, 
nicio scriitoare nu intră în Programa de Bacalaureat, de 
parcă pentru români un bun scriitor este un scriitor mort 
şi bărbat, deşi avem o excepţională falangă de poete 
contemporane.
 Diferenţa de sex chiar există, nu este doar un 
simplu construct cultural al bărbaţilor pentru a-şi impune 
dominaţia. Şi că este foarte firesc ca ea să fie tematizată 
literar. Scriitoarele par tot mai tentate de a marca diferenţa 
de gen, iar acest demers este cu atât mai dificil cu cât 
numeroase teme şi abordări în cheia feminităţii au fost 
deja adjudecate de poete foarte bune din generaţii diferite: 
matricialul naturii, afectarea sentimentală şi etică la Ana 
Blandiana, fantasmele erotice şi barochismul oniric la 
Ruxandra Cesereanu, cochetăria şi senzualitatea castă la 
Adela Greceanu, minimalismul senzaţiilor la Doina Ioanid, 
extravaganţa confesivă sexagenară la Nora Iuga, boala şi 
visceralul la Angela Marinescu, angoasa morţii la Ileana 
Mălăncioiu, melancoliile dragostei la Gabriela Melinescu, 
maternitatea la Ioana Nicolaie, copilăria şi adolescenţa la 
Simona Popescu, senzualul sacru şi sexualitatea mistică, 
mizerabilismul sexual exacerbat şi exhibat.
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faţă-n faţă cu adevărul
Elev: Alexandra zăgrean

Prof.-coordonator: Anca Pop

 Uite-ne, simpli elevi ai Colegiului Tehnic 
,,George Bariţiu”, noi: zăgrean Alexandra şi Pop Gabriel, 
suntem aleşi să ne reprezentăm liceul la a XV-a ediţie a 
concursului ,,Faţă-n faţă cu adevărul’’.
 ,,Mate?? Ia să vedem ce iese !” Am fost aleşi? 
Uite că da, din fericire colegul meu se pricepe la 
matematică, iar eu compensez cu modul de exprimare 
şi de prezentare, probabil de aceea materialul mi-e puţin 
mai greu de înţeles, dar nu-i nimic, voi da tot ce-i mai 
bun din mine ca să iasă totul ca la carte .Să-nceapă 
pregatirile! În fiecare zi după orele de curs, timp de o 
saptămană doamna profesoară petrece câte o oră alături 
de noi, ora în care îi adresăm întrebari despre lucrurile 
care ni se par mai complicate, iar apoi încercăm să 
simulăm participarea la concurs.
 La inceput lucrurile merg mai greu şi scârţâie 
pe ici pe colo, iar noi strecurăm greşeli, nu ne putem 
prezenta aşa, însă cu fiecare zi ce trece mai învaţăm câte 
un lucru nou şi le aprofundăm pe cele învăţate înainte. 
Încet, încet bâlbâielile şi perlele dispar, iar pregătirea 
materialului începe să decurgă frumos. Iată-ne, doar o 
zi ne mai desparte de concurs iar emoţiile îşi fac simţită 
prezenţa. Ni se pare că am uitat tot şi că materialul e 
la fel de greu ca la început, ei bine e doar o impresie, 
ştim că munca noastră nu a fost în zadar şi că ne vom 
descurca! 
 Bună dimineaţa! E sâmbătă, ziua concursului iar 
noi trebuie să ne trezim devreme să păşim pragul liceului 
teoretic “Emil Racoviţă”. Odată ajunşi căutam sala în 

care va avea loc prezentarea şi începem să revizuim 
materialul. Bineinţeles, ni se pare că, colegii noştri de 
la alte licee prezenţi în sală sunt mult mai iscusiţi şi 
descurcăreţi decât noi.
 Iata-ne suntem aici, faţă-n faţă cu adevărul. 
Ironic, nu? Ne aflăm faţă în faţă cu ceea ce avea să ne 
demonstreze cantitatea de informaţie pe care o deţinem 
şi iscusimea cu care ştim să o transmitem şi celor din 
jurul nostru. Emoţiile încearcă să ne acapareze, dar nu 
reuşesc  deoarece un chip familiar ne iese în cale şi ne 
zâmbeşte cu drag, încurajându-ne, mulţumim doamna 
profesoară! 
 Printre toate acestea, concursul începe, iar noi 
ne aflăm poziţia în cadrul prezentării, suntem ultimii de 
pe listă. ,,Nu e nimic, cei din urmă vor fi cei dintâi!” 
Ne urmărim cu atenţie şi cu răbdare colegii de la alte 
licee şi ne aşteptăm cuminţi rândul. ,,Suntem chemaţi, 
uite, trebuie să mergem în faţă, să înceapă distracţia!” 
Prezentarea noastră decurge minunat, iar juriul nu ezita să 
pună întrebari. Ne-am descurcat de minune! Aşteptarea e 
grea şi ne pune pe gânduri, dar merită.
 Uite-ne, simpli elevi ai Colegiului Tehnic 
,,George Bariţiu”, noi: zăgrean Alexandra şi Pop Gabriel 
sperăm că v-am facut mândri de noi întorcându-ne cu 
diplome şi medalii, fiind poziţionaţi pe locul al doilea.
  O experienţă de neuitat, care  ne-a  marcat într-
un mod pozitiv pe amândoi şi care ne-a determinat să ne 
dorim să acumulăm cât mai multe informaţii pe viitor. 
Cu siguranţă vom participa şi la anul ! 
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interviu cu dumneZeu

Prof. Diana Paul

Elev: Alexandru Pintea
Prof.-coordonator: Marcela Haiduc

Oile pasc sunetele dimineţii.

În Bărăgan, soarele ca un ceainic îşi lasă aburul zilei peste arborii amorţiţi. 
Sufletul urcă prin transparenţa femeii ce mângâie pleoapa nopţii. 

Lipiţi de calea ferată, ne ridicăm asmuţiţi de sarea văzduhului. 
Alge astrale zăvoresc inima pământului. 
 
Dimineaţa, ca o torţă aprinde viscerele de metal ale lumii.
 
A doua zi
 
Uranus şi Neptun, hierogamică naştere: soarele ca o fiinţă interstelară a mării. 
Ciuperca de lumină picurând un început la marginea zării...şi un pescăruş întors de la capătul lumii.

Pasul copilului prin solzii de rumeguş ai mării aţâţă sângele zării. Cerul tăiat de răsuflarea albă, coboară-n turla 
amăgirii.

Glasuri amestecate în pojghiţa drumului nasc himere în ochii călătorului.

Foc de lămâie şi ambră, coline în ceaţă.
Departe-n amiază... o raniţă descusută, sprijină cărămizile templului mut.

De ce nu pot să-ţi iau un interviu,
Oare nu eşti tu Dumnezeu?

,,-Te las, doar să te linişteşti,
Poate atunci, ai să găseşti

Dar m-aş mira ca să-nţelegi
Răspunsul la întrebare.

Faptele rele nu vin din rai,
Întrebare fără răspuns să n-ai,
O minciună să nu îndrăzneşti,

Căci soarta te pune s-o plăteşti.
Aceste cuvinte sunt ca o rugăciune
Ce te îndeamnă să faci fapte bune,

Dar dacă te pierzi, undeva, pe drum,
Viaţa ţi se va schimba acum.”

Am înţeles ce-ai vrut să spui
Tu oricum , răspunzi întrebarii oricui

Căci Tu ai bunăvoinţă mare,
Dar nu i-ai răspuns unui copil oarecare,
I-ai răspuns unui copil care te iubeşte,

Şi care, din inimă îţi mulţumeşte,
Chiar dacă te va dezamăgi, te va iubi mereu

Deoarece are încredere în Dumnezeu!
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urZica şi Beneficiile ei

Prof. Radu Big

Motto:,, Urzica te muşcă, dar te şi vindecă .”

Una dintre cele mai vechi plante medicinale din flora 
spontană, urzica cunoscută încă din Antichitate pentru 
virtuţile sale alimentare şi medicale, este recomandată 
frecvent în curele alimentare şi terapeutice de 
primăvară.
Considerată ca o plantă sacră, urzica vie se consumă pe 
toată durata Postului Mare, în mod obligatoriu în ziua 
Dochiei, în săptămâna Patimilor şi în Sâmbăta Paştelui. 
Urzica este o plantă răspândită aproape pe întreg globul. 
În scopuri alimentare se recoltează partea aeriană a 
plantulelor tinere, imediat după răsărire, pe cât posibil 
dimineaţa pe rouă, fie la începutul primăverii, fie toamna 
după otavă.
Numele urzica (urtica dioica) provine de la cuvântul 
“uro” ce înseamnă “eu ard” şi sugerează senzaţia de 
usturime ce apare la atingerea plantelor. Frunzele emană 
substanţe (acid formic), care în contact cu pielea produc 
urticarie (inflamaţie specifică, însoţită de usturime şi 
prurit intens), de unde şi denumirea latinească a plantei.
Deşi nu este deloc prietenoasă cu pielea noastră, urzica 
are incredibil de multe beneficii pentru corpul omenesc 
şi a fost folosită în multe zone de sute de ani ca aliment, 
plantă medicinală, ceai tonic energizant sau ca materie 
primă pentru obţinerea firelor pentru ţesături. Urzicile 
sunt o excelentă sursă de fier şi alte minerale esenţiale 
pentru organism. 
De asemenea sub formă de tincturi sau de ceai, urzicile au 
fost folosite în medicina tradiţională pentru a face părul 
să fie mai strălucitor şi mai puternic, sau pentru a curăţa 
sângele. În Grecia antică erau folosite în tratamentul 
artritei, tusei sau tuberculozei.
Urzicile sunt printre cele mai bogate plante în substanţe 
benefice pentru corpul uman fapt ce a determinat nutriţioniştii 
să-l recomande ca aliment sau plantă medicinală pentru 
detoxifierea şi pentru regenerarea organismului. 
Conţin substanţe de natură proteică şi glucidică, un 
număr incredibil de aminoacizi, vitaminele B2, K si C, 

polivitamina A, acid pantotenic, beta caroten, săruri de 
calciu, fier, siliciu, magneziu, potasiu, amine, cetone, 
steroli. Proprietăţile antiinflamatorii sunt datorate 
prostaglandinelor.
Urzica este o plantă bogată în vitamine şi minerale. 
Urzica poate fi aşadar folosită în scop terapeutic sau în 
prepararea unor feluri de mâncare.

Cum folosim urzica?
Se spune că „urzica schimbă sângele„ şi că după o iarnă 
grea în care organismul nu a primit chiar toate substanţele 
nutritive de care avea nevoie, o cură cu urzici ţinută 
primăvara poate face minuni. Se prepară supă-cremă de 
urzici cu hrean sau fără, mâncărică de urzici, budincă de 
orez cu urzici, piure de urzici, tocană de urzici, chifteluţe 
de urzici şi lista poate continua. 
Pentru revigorarea organismelor debilitate, anemice, 
rahitice, convalescente, cu migrene şi dureri de cap, 
precum şi la sportivii de performanţă este recomandată 
o cură de 4 săptămâni cu infuzie din frunze de urzici, 
eventual în amestec cu mentă şi muşeţel (de 2-3 ori pe 
zi). Din punct de vedere terapeutic, se foloseşte ceaiul 
infuzie de urzică, ce poate fi folosit atât extern, cât şi 
intern. Aşadar, de la urzică se foloseşte totul – frunzele, 
rădăcina, florile şi tulpina.
Urzica vie este valoroasă, în egală măsură, ca plantă 
comestibilă şi ca plantă medicinală. De aceea, terapeuţii 
apreciază că milenara urzică este remediu dovedit pentru 
bolile de inimă, de rinichi şi diabet, contribuind la 
eliminarea toxinele din organism.Datorită proprietăţilor 
antianemice, remineralizante, hemostatice, antidiareice 
şi hipoglicemiante, urzica este venerată pe tot globul, ca 
o „regină a verdeţurilor”.

vitamina a

vitamina c
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câmPul electric şi … florile

Prof. ing. Loredana Păcurar

 Savanţii au făcut o descoperire remarcabilă: 
florile şi albinele comunică unele cu altele în 
ceea ce priveşte cantitatea şi calitatea polenului 
prin intermediul câmpurilor electromagnetice. 
Într-un studiu al Universităţii din Bristol, care a 
fost publicat în revista Science Express, oamenii de 
ştiinţă au arătat că florile transmit albinelor anumite 
informaţii, incluzând cantitatea de polen pe care 
o au, dacă au fost vizitate recent de o altă albină şi 
din ce categorie de flori fac parte. Pentru a detecta 
toate acestea, oamenii de ştiinţă au montat în corola 
florilor mici detectoare electromagnetice; analizând 
comparativ datele obţinute, ei au putut trage 
concluziile respective, uimind astfel lumea ştiinţifică.  
          Spre deosebire de relaţiile umane, care sunt 
adeseori viciate de necinste, minciună şi înşelăciune, 
natura pare să fie în totalitate sinceră, pentru că florile 
nu „mint” niciodată cu privire la ceea ce au de oferit. 
Savanţii au mai descoperit de asemenea că albinele pot 
distinge mai multe tipuri de flori, analizând câmpurile 
electrice emise de flori. În timp ce florile sunt de obicei 
încărcate negativ, albinele pot dezvolta o sarcină de 
aproximativ 200 V, întrucât ele zboară prin aer. Atunci 
când poposesc pe o floare, diferenţa de sarcină ajută 
albina şi floarea respectivă să „comunice” în mod 
eficient. Deocamdată, această relaţie electromagnetică 
dintre cele două regnuri diferite ale naturii nu este 
pe deplin înţeleasă de către cercetători, deoarece 
aceştia nu ştiu prin ce mijloace albinele şi florile sunt 
capabile să detecteze câmpurile electrice şi, mai mult, 
să le facă „înţelese”. Este posibil ca antenele albinelor 
să „ridice” o sarcină electrică şi să o comunice 
anumitor centri specializaţi din creierul lor, cam în 
acelaşi mod în care fiinţele umane comunică (de cele 
mai multe ori în mod inconştient) prin intermediul 
undelor electromagnetice emise de creierul lor. 
Oamenii de ştiinţă  erau la curent cu aspectul electric 
al polenizării încă din anii 1960. În timp ce albinele 
zboară prin aer, ele se ciocnesc cu particule încărcate, 
pornind de la praf până la molecule mici. Frecarea 
acestor benzi microscopice desprinde electronii de la 
suprafaţa albinei şi ei de obicei  finalizează prin a avea 
o sarcină pozitivă.
 Florile, pe de altă parte, tind să aibă o sarcină 
negativă, cel puţin în zilele senine. Florile în sine sunt 
electric legate la pământ, dar aerul care le înconjoară 
poartă o tensiune de aproximativ 100 de volţi pentru 
fiecare metru aflat deasupra solului. Sarcina electrică 
pozitivă care se acumulează în jurul florii induce o 
sarcină negativă la nivelul petalelor sale. Când albina 

încărcată pozitiv ajunge la floarea încărcată negativ, 
fulgerele nu zboară, dar polenul o face. “Am găsit unele 
videoclipuri care arată că polenul pur şi simplu sare de 
la floare la albine, pe măsură ce albina se apropie, chiar 
înainte de a ateriza”, afirmă Daniel Robert. Albinele ar 
putea zbura deasupra florii, dar de la o distanţă mică, 
floarea, de asemenea, zboară deasupra albinelor. Acest 
lucru este cunoscut demult. Încă din 1970, botaniştii 
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au sugerat că forţele electrice sporesc atracţia dintre 
polen şi polenizatori. Unii chiar au arătat că, dacă se 
presară polen peste o albină imobilizată, unele dintre 
seminţele care cad se vor abate  de la curs şi vor adera 
la insecte.
 Când Daniel Robert a descoperit lumea 
electrică a albinelor şi a florilor, prima întrebare care 
i-a trecut prin minte a fost: “Ştie albina ceva despre 
acest proces?”  În mod uimitor, nimeni nu s-a întrebat, 
cu atât mai puţin nu a răspuns la această întrebare. “Am 
citit toate ziarele, afirmă Robert. “Mai mult chiar, am 
tradus un ziar din limba rusă, dar nimeni nu a făcut 
acest pas intelectual. Pentru a răspunde la această 
întrebare, Robert a format o echipă cu fizicianul Clarke 
şi botanistul Whitney  şi a creat e-florile.  Acestea 
sunt eflorescenţe artificiale cu vârful violet, acoperite 
de câmpuri electrice proiectante. Când bondarii au 
avut posibilitatea să aleagă între flori încărcate care 
au avut un lichid dulce sau flori mai puţin încărcate 
a căror producţie a fost mai amară, au învăţat cu 
rapiditate să le viziteze pe cele încărcate, cu o precizie 
de 81%. În cazul în care nici una dintre flori nu era 
încărcată, albinele îşi pierdeau capacitatea de a indica 
recompensele dulci. Dar albinele pot face mai mult 
decât doar să îşi dea seama dacă un câmp electric este 
acolo sau nu. Ele pot face deosebire, de asemenea, 
între câmpurile de diferite forme, care, la rândul lor, 
depind de forma petalelor florilor şi de cât de uşor 
acestea conduc energia electrică. Clarke şi Whitney 
şi-au fomat o imagine clară a  acestor modele prin 
pulverizarea florilor cu particule încărcate pozitiv şi 
viu colorate. Puteţi observa rezultatele în imaginile de 
mai jos. Fiecare floare a fost pulverizată pe jumătatea 
sa dreaptă şi casetele dreptunghiulare arată culorile 
particulelor. Albinele pot sesiza aceste modele. Ele pot 
învăţa să facă diferenţa dintre o e-floare, cu o tensiune 
electrică răspândită uniform şi o floare cu o tensiune 
electrică, cu o precizie de 70%. Albinele pot utiliza, de 
asemenea, aceste informaţii electrice pentru a susţine 
ceea ce alte simţuri le indică. Echipa a instruit albinele 
să facă deosebirea între două e-flori, care au  nuanţe 
de verde foarte uşor diferite una de cealaltă. Albinele 
au reuşit să facă acest lucru, dar au fost necesare 35 
de vizite pentru a ajunge la o precizie de 80%. Dacă 
echipa ar adăuga diferite câmpuri electrice pentru 
flori, albinele ar ajunge la acelaşi rezultat după doar 
24 de vizite. Albinele, la rândul lor, schimbă sarcina 
oricărei flori pe care aterizează. Echipa condusă de 
Robert a demonstrat că potenţialul electric la nivelul 
cozii unei petunii creşte cu aproximativ 25 mV când 
o albină aterizează pe ea. Această schimbare începe 
chiar înainte ca albina să aterizeze, ceea ce arată că 
nu are nimic de a face cu contactul fizic al insectei cu 
floarea şi durează mai puţin de două minute, mai mult 
decât o albină petrece de obicei în cursul vizitei sale.

www.edituradaksha.ro/.. ./oamenii-de-
stiinta-au-descoperit-ca-albinele-si-...
www.scientia.ro/...stiinta/.../5682-albinele-
pot-detecta-campurile-electrice

Bibliografie:

MESSENGER CULTURAL COLEGIUL  TEHNIC “GEORGE  BARIŢIU” BAIA  MARE

26

INgINeR
Prof.ing.Tiberiu Mociran

 Comunicarea bogată cu elevii în timpul orelor 
de tehnologii asigură o relaţionare activ-participativă 
fructuoasă care elimină reţinerea acestora de a formula 
întrebări de multe ori de o simplitate dezarmantă. 
 Ce este un inginer? Am fost întrebat de către o 
elevă la ora de electronică atunci când explicam motivele 
pentru care merită asimilate cu meticulozitate informaţiile 
referitoare la semiconductoare. Merită consumate câteva 
minute din oră pentru această explicaţie:  
- specialist cu o pregătire tehnică şi teoretică obţinută 
într-un institut de învăţământ superior, care prestează 
o activitate tehnică de proiectare, de cercetare, de 
organizare şi de conducere a proceselor tehnologice 
dintr-o întreprindere (prima definiţie din dicţionar, http://
dexonline.ro) 
- insuficientă pentru motivarea alegerii unei eventuale 
cariere; colegiul nostru pregăteşte viitori ingineri 
pasionaţi, posesori ai limbajului internaţional al 
electronicii.
- specialist cu pregătire tehnică şi teoretică în urma 
absolvirii unei facultăţi, cel ce inventează maşini, 
plănuieşte şi dirijează lucrări de artă şi de industrie (o 
altă definiţie din dicţionar cu o expresivitate ceva mai 
armonioasă).
 Cred că ar trebui completat: ingineria asigură 
progresul tehnologic, ne face viaţa mai bună, mai 
sigură, mai îndestulată, ne ajută să socializăm, sprijină 
personalul medical prin dotarea şi întreţinerea de 
echipamente complexe care ne salvează viaţa, ne scoate 
din întuneric la lumină. Trecerea subtilă de la societatea 
postindustrială la cea informaţională se realizează prin 
contribuţia substanţială a tehnologiilor electronice. 
Bazele pregătirii viitorilor ingineri au loc în licee, în 
colegii tehnice cum este şi Colegiul Tehnic „George 
Bariţiu” Baia Mare, adevărată  pepinieră de viitori 
ingineri. 
 Spiritul de creativitate al elevilor este cultivat 
constant de către profesorii ingineri, dar aceştia (elevii) 
au nevoie periodic şi de recunoaşterea formală a muncii 
lor la evenimente cum sunt concursurile şcolare judeţene, 
regionale, naţionale, internaţionale, alte evenimente 
naţionale cu caracter tehnic. 
 În perioada 19-23 noiembrie 2014 elevii 
colegiului au participat la „Salonul Naţional de Inventică 
şi Creaţie Ştiinţifică pentru Tineret”.

 Elevii din clasa a XI-a Pop Adrian, Păscan 
Ciprian ajutaţi şi de colegul lor Mureşan Gabriel au 
modernizat o lucrare care a fost începută de colegii 
lor din anii trecuţi, au ridicat nivelul tehnologic al 
lucrării pentru ca aceasta să poată participa la acest 
eveniment important şi nu au lucrat degeaba. Lucrarea 
„Comunicare prin laser în propagare liberă”  a fost 
distinsă cu menţiune la Salonul Naţional în condiţiile în 
care premiile au fost obţinute de universităţi de prestigiu 
din ţară. Îndrumătorul lucrării a fost prof.ing Tiberiu 
Mociran, profesor de electronică.
 Explicaţiile şi-au atins scopul. Am simţit o undă 
de satisfacţie şi mândrie la o parte a elevilor. O linişte 
sufletească că sunt la un colegiu care îi poate lansa în 
viaţă. Desigur nu toţi elevii vor fi ingineri. Unii vor 
deveni economişti, jurişti, medici, asistenţi medicali, 
tehnicieni de înaltă clasă. Nimeni nu poate şti ce tezaur 
intelectual există în şcolile noastre.  
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Monopolul magnetic este un concept teoretic prezis de 
Paul Dirac pe baza teoriei cuantice. Un monopol magnetic 
este o particulă ipotetică în fizica particulelor, care este 
un magnet izolat cu un singur pol magnetic (un pol nord, 
fără un pol sud sau vice-versa). În termeni mai tehnici, 
un monopol magnetic ar avea o plasă de “încărcătură 
magnetică”. Interesul moderne în conceptul provine 
din teoriile de particule, în special unificate 
mare şi teoriile superstringurilor, care prezice 
existenţa lor. În realitate toţi magneţii pe care-i 
cunoaştem au doi poli: polul nord şi polul sud 
cu toate că în urmă cu aproximativ 80 de ani s-a 
lansat teoria că ar exista posibilitatea existenţei 
particulelor cu un singur pol magnetic şi anume 
monopolii. Într-un experiment recent, cercetătorii 
au descoperit un comportament bizar al unui sistem 
cuantic de atomi de rubidiu - un monopol magnetic.  
Monopolii magnetici ar explica şi de ce sarcina 
particulelor elementare este un multiplu de-o anumită 
sarcină elementară şi nu poate avea orice valoare.  
Dacă într-adeavar monopolii magnetici există, aceştia s-ar 
fi putut forma  imediat după Big Bang. Motiv pentru care 
în cadrul multor experimente au fost căutaţi, fără rezultate 
pozitive însă, până acum. 

Într-un articol publicat în „Nature“ un grup de cercetători a 
demonstrat existenţa unor monopoli magnetici „sintetici“, 
cu ajutorul atomilor de rubidiu răciţi aproape de zero absolut 
(la o temperatură de doar a miliarda parte de grad 
peste zero absolut). În aceste condiţii atomii de rubidiu au 
proprietăţi cuantice deosebite şi se comportă precum o unică 
undă şi nu ca un sistem de particule independente.  

Astfel un singur atom de rubidiu pentru a mima 
comportamentul unui electron, generează un 
câmp magnetic de monopol cu ajutorul a milioane 
de alţi atomi de rubidiu, fiecare dintre aceştia 
comportându-se ca un mic ac al unei busole.Câmpul 
magnetic creat la întâlnirea cu „electronul“ (atomul 
de rubidiu studiat) generează un vortex şi o regiune 
(un fel de coridor) unde nu se găsea niciun alt atom 

- exact ceea ce se prevede că se întâmplă atunci când se 
formează un monopol magnetic.Această descoperire este 
extrem de importantă. Ne va ajută să înţelegem mai bine 
teoria care ar putea înlocui modelul standard actual ce 
explică cum funcţionează un magnet, precum şi primele 
clipe de după Big Bang, când se presupune că s-ar fi format 
monopoli magnetici.
În continuare redăm în imagine cum ar arăta funcţional un 
monopol.

hour of code (ora de Programare)

magnetul cu un singur Pol

Prof. Mariana Lucaciu Gredjuc

Prof: Vasile Săsăran  

Hour of Code (Ora de Programare) este o mişcare globală 
ce a atins zeci de milioane de elevi si studenţi din peste 
180 de ţări. Code.org este o organizaţie non-profit dedicată 
extinderii educaţiei cu privire la tehnologia computerelor 
şi programare.
Tutoriale de o oră sunt disponibile tuturor, fiind traduse în 
peste 30 de limbi. Nu ai nevoie de cunostinţe speciale. Există 
opţiuni pentru fiecare vârstă şi nivel de experienţă. Vârstele 
celor care pot participa la acest eveniment sunt  de la 4 ani 
până la 104 ani. 
În toamna anului 2014 s-a desfăşurat şi în România 
campania de atragere a zeci de milioane de persoane, să 

încerce o oră de programare, în perioada 8-14 decembrie, 
sărbatorind Computer Science Education Week. 
Evenimentul Hour of Code putea fi organizat la şcoală sau 
în comunitate - ca activitate extracurriculară, non-profit sau 
la locul de muncă.
În perioada 8-14 decembrie 2014, liceul nostru a  
organizat acest mare eveniment, alăturându-ne celor 
care au posibilitatea de a învaţa tehnologia computerelor 
şi programare. Elevii nostri au înţeles că programarea 
introduce copiii şi tinerii în lumea digitală într-un mod 
nou, care le stimulează imaginaţia, îi ajută la dezvoltarea 
abilităţilor de rezolvare a problemelor, la dezvoltarea logicii 
şi creativităţii, îi învaţă să privească dincolo de amuzamentul 
jocurilor, în interiorul calculatoarelor şi al aplicaţiilor, să 
viseze şi să aplice teoria învaţată la şcoală. Este un drum 
deschis cu succes de generaţia actual şi o oportunitate 
pentru generaţiile viitoare, să meargă mai departe. Este o 
şansă de a deveni competitivi la nivel mondial valorificând 
creativitatea nativă românească. Mă bucur să văd initiativa 
« Hour of Code » demarând în România şi sper să ajungă 
la cât mai mulţi tineri din şcoli si facultăţi.La sfârsitul 
activitaţii, datorită competenţelor însuşite, elevii au fost 
recompensaţi cu o diplomă.(fig.1)
Începând devreme, elevii vor avea o fundaţie pentru succese în 
orice carieră din secolul al XXI-lea al mileniului al III-lea.
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standardul de comPresie h.264
Prof. ing. Benone Henteş

H.264MPEG-4 Part 10 sau AVC este un standard de 
codare video digitală care se remarcă printr-o rată de 
compresie ridicată. 
Principiul de funcţionare:
Scopul proiectului H.264/AVC a fost acela de a crea un 
standard care să asigure o bună calitate a imaginii în 
condiţiile unor rate de codare a informaţiei net inferioare 
(ex: jumătate sau chiar mai puţin) faţă de ceea ceea ce 
necesitau standardele anterioare (ex: faţă de MPEG-2, 
MPEG-4 Part 2), şi asta fară să mărească prea mult 
complexitatea implementărilor care ar fi dus la preţuri 
ridicate pentru implementările practice.
Astfel s-a considerat că volumul de date poate fi redus 
prin diferite metode de codare. Metoda cea mai folosită 
este înlăturarea informaţiei care rămâne neschimbată de 
la un cadru la altul, lucru care are un impact major în 
cantitatea şi calitatea imaginii codate. 
În standardul H.264 cadrele captate sunt comparate cu 
cadrul de referinţă şi doar pixelii care şi-au schimbat 
valoarea vor fi codaţi şi transmisi.

MJPEG vs MPEG-4 vs H.264

Avantaje MJPEG
1. Standardul este potrivit pentru camere cu rezoluţie 
înaltă.
2. Se obţine o calitate superioară a imaginii.
3. Suportă un numar mare de camere la care înregistrarea 
şi vizualizarea se poate face până la 30 fps.
4. Decompresie bună şi întarzieri mici.
5. Suportă detecţie la miscare şi analiză video.
Principalele dezavantaje ale standardului MjPEG sunt 
necesitatea unui spaţiu de stocare mare, dar şi a unei 
lăţimi de bandă largă.
 
Avantaje MPEG-4
1. Standardul realizează o compresie mult mai bună şi 
poate să menţină rata de transfer constantă.
2. Permite sincronizarea audio - video.
3. Permite streaming.
Calitatea imaginii este mai scazută comparativ cu MjPEG. 
Standardul nu este conceput pentru analiza video şi nu 
este potrivit pentru camere megapixel. MPEG-4 prezintă 
o decompresie mai ridicată şi întârzieri mai mari.
 
Avantaje H.264
1. Este standardul cu cea mai bună compresie.
2. Nu necesită o bandă largă de transfer, iar spaţiul de 
stocare este redus.
3. Permite o rata de transfer constantă şi sincronizare 
audio - video.
4. H.264 este conceput pentru vizualizarea în timp real. 
Prezintă un protocol de flux performant.
 La fel ca predecesorul sau MPEG-4, standardul 
H.264 are probleme la stocare în cazul sistemelor mari 
(fragmentare) şi întârzierile sunt mai mari.
 
Concluzii:
Odată cu apariţia standardului H.264, MPEG-4 a pierdut 
dramatic din popularitate şi din aplicabilitate.
Dacă se doreşte sincronizare audio & video, atunci H.264 
este soluţia ideală.
H.264 a devenit în scurt timp cel mai utilizat standard 
şi se regăseşte în majoritatea dispozitivelor de pe piaţa 
sistemelor de securitate video la ora actuală.

Comparativ cu standardul H.264, MjPEG codează şi 
transmite toată imaginea, cadru cu cadru, volumul de 
informaţie fiind considerabil mărit.
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N-am visat demult. Până azi-noapte. Nu ştiu de ce, m-a vizitat pentru 
prima oară Îngerul. Nu mi-a fost clar încă de la început cine e şi ce vrea. 
Sunt o tipă tare confuză, aş fi  în stare să confund îngerii cu te-miri-cine. 
Sau ce. Oricum a fost o întâmplare teribilă. Sau un vis, deosebit. Sau 
o întâmplare onirică. V-am mai spus că sunt destul de confuză. Îngerul 
meu e tare drăguţ, şi, în plus, şi tare timid. N-ai fi  zis după felul în care 
era îmbrăcat sau, mă rog, înaripat. Aripi roz?! zice că e culoarea astrală 
a anului. Degeaba, detest această culoare si l-am compătimit că a trebuit 
să se vopsească în roz. Sclipici pe aripi ar mai fi  lipsit. Asta da ţinută! 
La început, nu am înţeles prea multe, era, oricum, prima mea întâlnire 
cu un înger! Este emoţionant faptul că Cineva s-a gândit să-mi rezerve 
mie, unei tipe aiurite, un înger de serviciu, fi e el şi fashionist! Adică 
roz. Discuţia noastră m-a pus rău pe gânduri. N-aş putea să reproduc 
exact limbajul în care am comunicat, se făcea că eu cunosc, în vis, limba 
îngerilor. Acum, dimineaţa de la ora zece, n-aş putea să articulez niciun 
cuvânt în nicio limbă: încă nu mi-am sorbit cafeaua. 

Una peste alta, vizita asta nocturnă m-a zdruncinat rău. Ce să fac 
eu cu un înger sau ce să facă el cu mine? E un parteneriat imposibil, 
i-am explicat dumnealui că îşi cam pierde vremea cu mine, că-s destul 
de modestă şi că nu prea are de ce să mă păzească. Ultimul pericol prin 
care am trecut a fost săptămâna cealaltă, când mi s-a rupt tocul şi am 
căzut. Dar nu m-am lovit. Şi atunci? Nu-i păcat să se irosească bunătatea 
îngerească? Sunt mulţi alţii în pericole mult mai mari. Degeaba, mi-a 
explicat răbdător Îngerul, nu sunt alegerea lui, a fost un fel de tragere la 
sorţi, nu-şi mai aminteşte nici el prea bine, a fost acum 17 ani, cine să 
mai ţină minte, oricum memoria nu e partea îngerească forte. Săracul 
de el! soarta i-a destinat, deci, o tipă plictisitoare. Doamne, şi ce mutră 
am! Nu am oglinda aproape, dar îmi amintesc destul de bine cum 
arăt! O mutră incoloră şi, pe deasupra, şi păr creţ. Sunt şi mică. Slabă. 
O grămadă de defecte. O pacoste pe capul unui înger. Dac-aş fi  fost în 
locul lui, aş mai fi  tras încă o dată la sorţi. Măcar una cu părul drept. Mă 
cam enervez când folosesc placa şi vorbesc urât. Mă apucă (era să zic 
dracii), mă apucă nervii când constat că şi îngerii sunt la bunul plac al 
sorţii, la voia întâmplării: eu nu sunt în stare nici măcar să am un înger. 
E o responsabilitate uriaşă. Oricum, noi, muritorii nu suntem niciodată 

consultaţi? Nu putem semna într-un registru pe propria răspundere că 
renunţăm la îngerul aferent? Nu-mi amintesc nimic. Ca Îngerul, nici eu 
nu stau bine cu memoria.

Văzuţi de sus, cred că suntem cel mai ciudat cuplu divino-terestru: 
fata cu Îngerul roz. Caraghioşi, puţin spus. Cred că ceilalţi îngeri se 
amuză copios, îşi iau porţia de bunădispoziţie atunci când se opresc să se 
uite la noi. Şi simt că el nu are nicio vină şi că până şi culoarea o are tot 
din cauza mea, dar i-a fost ruşine să mărturisească. Are atâta bun simţ, 
săracul!
Tare se mai plictiseşte dimineaţa, mi-a spus, când stau până târziu în pat. 
O pisică leneşă, asta sunt şi el, un biet înger plictisit. Dimineaţa e perioada 
lui cea mai activă, mi-a mărturisit fără să vorbească, aşa cu un fel de 
şoaptă îngerească, şi eu îl privez de atâtea fapte bune. E un înger care nu 
poate să facă fapte bune dimineaţa. Din cauza mea! Acum înţeleg de ce 
azi m-am trezit cu noaptea în cap! 

Ca să nu-mi mai plictisesc Îngerul. Poate aşa, săracul, va reuşi să-
şi schimbe culoarea. Măcar un pic de mov. În ultima parte a visului, 
stăteam amândoi stingheri, nici măcar nu aveam ce să ne mai spunem, 
era jenant, are dreptate să fi e nemulţumit. Repet: ar fi  putut nimeri şi el 
mai bine: o tipă mai vorbăreaţă şi mai puţin timidă în relaţia cu îngerul 
personal. Acum îmi trec nişte idei de conversaţie, dar în vis sunt şi mai 
toantă decât în realitate. Aş fi  putut, de pildă, să-l întreb ceva despre el , 
să-l cunosc mai bine, data viitoare să putem fi  mai puţin incomodaţi unul 
de altul. Nici nu se putea mai ciudat: o fată timidă, vai de capul ei şi un 
înger tăcut, timid şi el, plus roz pe aripi. De culoarea lor, nu puteam să 
fac abstracţie, îmi feream mereu privirea şi el observa, săracul, se plimba 
târându-şi discret penele spre partea din spate şi mi-am jurat să nu mă 
mai iau niciodată după ultima modă. 

Era totuşi atât de drăguţ! Ar fi  fost precis bun la o grămadă de 
lucruri, dacă nu aşa ar fi  ieşit sorţii. Ultima parte a visului a fost totuşi 
incomparabil mai uşoară: m-a luat în braţe şi m-a ţinut uşor, cam departe 
de el, e adevărat, dar partea dinăuntru a aripilor era atât de albă, încât 
era cel mai tare înger pe care l-am visat vreodată. Am tras cel mai bun 
somnic de când mă ştiu, sub aripile lui, şi m-am trezit, ca niciodată, 
devreme, gata să-mi beau cafeluţa înconjurată de atâtea pene roz.

fata şi îngerul roZ

să dăruim un ZâmBet

Elev: Larisa Borca, Prof.-coordonator: Petronela Mureşan

Prof. Lavinia Bob Prof. Camelia Dan
Să dăruim un zâmbet!” reprezintă unul dintre proiectele de 

voluntariat iniţiat de o echipă de profesori şi elevi ai Colegiului Tehnic 
“George Bariţiu” Baia Mare. Ediţia I a acestui proiect se desfăşoară în 
perioada 01.12.2014 – 30.06.2015, în parteneriat cu Centrul de zi pentru 
copiii cu nevoi speciale “Sfânta Varvara” Baia Mare şi Asociaţia de 
Reconstrucţie Comunitară Maramureş – ARCMM, propunându-şi să 
readucă în atenţia tuturor necesitatea educării elevilor noştri în spiritul 
generozităţii, al altruismului şi al solidarităţii faţă de aceia dintre noi 
care sunt diferiţi şi au nevoi speciale, iar asta nu doar de Crăciun. Toţi 
cei implicaţi pot să ajute mai ales oferind copiilor din centru o parte din 
timpul lor, prin acţiuni de voluntariat.

Acest  proiect de parteneriat educaţional de voluntariat este realizat, 
de asemenea, în scopul de a le oferi elevilor noştri ocazia de a descoperi 
şi alte realităţi, nu neaparat plăcute, realităţi pe care avem tendinţa, cu 
toţii, să le ignorăm ancoraţi în rutina cotidiană.

Până la sfârşitul acestui an şcolar, toţi cei implicaţi vor participa la 
mai multe activităţi dintre care enumerăm realizarea unor mici scenete, 
a unui spectacol de teatru de păpuşi, o vizită la Centrul de Echitaţie 

Curtuiuşu Mare, toate gândite în scopul de a atinge obiectivele enunţate 
mai sus.

Prima dintre aceste activităţi s-a desfăşurat joi, 18.12.2014, la 
sediul Centrului de zi pentru copiii cu nevoi speciale “Sfânta Varvara” 
Baia Mare, unde 8 elevi din clasa a IX-a B (Andra Moş, Melisa Perşe, 
Alexandru Danco, Alexandru Rusu, Cristian Rus, Alex Borca, Andrei 
Gaje, Vlăduţ Timiş) de la Colegiul Tehnic “George Bariţiu” Baia Mare, 
împreună cu profesorii lor, Diana Paul şi Lavinia Bob, l-au ajutat pe Moş 
Crăciun să aducă mici daruri copiilor din centru, apoi le-au colindat pe 
micile gazde împreună cu care au rămas după mini-concertul de colinzi 
pregătit de dna prof. Daniela Chinde, pentru a se bucură de cadourile 
primite, pentru a confecţiona împreună felicitări de Crăciun şi pentru a se 
bucura, pur şi simplu, unii de alţii.

Reacţiile tuturor celor prezenţi, pe parcursul şi la fi nalul întâlnirii, au 
fost mult peste aşteptările noastre, (iniţiatorii acestui proiect), în sensul că 
nimeni nu a plecat fără să ia cu sine o fărâmă din bucuria momentelor 
petrecute împreună şi fără să lase în urmă promisiunea unei revederi cât 
mai apropiate în viitor.
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drumul cel Bun Prin şcoală trece…
Prof. Octavian Butuza

MOTTO:
„Cărbunii cînd ţi-or arde-n vatră/ Înseri de ani

tîrzii şi goi/ Tu stînd pe lespedea de piatră/ Să te
gîndeştică am ars şi noi”...

(Octavian Goga)

 Şcoala nu este doar o instituţie din sistemul de 
învăţămînt, este mult mai mult, un templu al culturii, 
cunoaşterii şi desăvîrşirii, în care profesorii sînt preoţi! 
Fiecare biserică este o catedrală a credinţei, orice şcoală 
este o catedrală a culturii! A înălţării dinspre întuneric 
spre lumină. Mereu reformulăm, pe drept, interogaţia 
unde duce un drum care nu duce la biserică, dar trebuie 
să ne îngrijorăm şi de încotro poate duce un drum care 
nu trece prin şcoală!!! 
 Trebuie să putem duce lumină, să fi m făclii 
luminătoare, acolo unde este întuneric, speranţă unde 
e deznădejde şi dragoste unde e ură şi dezbinare. 
Sîntem datori să îmbrăcăm pînă la sfîrşitul vieţii haina 
de mărturisitori ai Domnului şi Mîntuitorului nostru. 
Părinţii noştri trupeşti ne nasc pentru viaţa de acum, 
Teologia şi credinţa - pentru viaţa viitoare! şi vom avea, 
luminate de Sfînta Cruce şi scumpul Tricolor, în glastra 
de pe pervazul inimii, două fl ori frumoase: sentimentul 
religios-moral şi sentimentul nobil-naţional! Îngriji-
vom aste fl ori prin iubire de Dumnezeu, prin iubire de 
limbă şi neam, prin dragoste de semeni şi de muncă, 
prin ascultare şi supunere! Pentru Biserica Naţională 
Ortodoxă Românească şi strămoşească, pentru patria şi 
naţiunea română, pe care nici porţile iadului nu le vor 
învinge!!!         
 Cît de profunde sînt cuvintele Sfîntului Maxim 
Mărturisitorul: ,,Munca minţii este lumina cunoştinţei 
iar neştiinţa, orbirea sufl etului”! Teologia este chemată 
să răspundă lui „a şti” (adică a aduna informaţii), „a 
înţelege” (deci a evalua ceea ce ştii) şi „a cunoaşte”, 
identic în plan teologic cu a te mîntui.Drumul este greu 
şi chiar Sfîntul Ioan Hrisostom ne previne: „Mai multe 
sunt valurile care tulbură sufl etul... decît vînturile care 
frămîntă marea”. Viaţa noastră trebuie să fi e teologică, 
sau, după expresia Părintelui Profesor Dumitru 
Stăniloae, să ne trăim viaţa ca Teologie! Cînd Teologia 
ajunge să fi e însuşită ca disciplină, cînd Teologia este 
conţinut al rugăciunii, atunci Teologia începe să se 
înrădăcineze în viaţa noastră şi devine, după cuvîntul 
Cuviosului Părinte Sofronie Saharov, „stare a duhului 

nostru”. Iar Patriarhul Fotie zice: „Iisus ne-a descoprit 
adevărul, duhul ne călăuzeşte la el”. Pentru Grigorie de 
Nazianz, Teologia este un act rezultat dintr-o experienţă 
spirituală, contemplativă a trăirii misterului treimic. 
Este, deci, apofatică şi treimică. Pentru el, condiţia sine-
qua-non a putinţei teologhisirii despre Dumnezeu este 
calea curăţirii de patimi. În acest sens spune: „Este lucru 
mare a vorbi despre Dumnezeu! Dar şi mai mare este să 
te curăţi pe tine însuţi pentru Dumnezeu, ca să fi i luminat 
de lumina cunoştinţei... Vrei sa devii cîndva teolog şi 
vrednic de dumnezeire? Înalţă-te prin vieţuire. Câştigă 
prin curăţire pe Cel PreaÎnalt”... 
 Din această perspectivă teologică am analizat 
fenomenul social deosebit de periculos care este 
televiziunea!şi am lucrat o carte pe care amdăruit-o 
publicului larg. Întitulată „Televiziunea-cauzămajoră a 
crizei morale şi spirituale”.Cartea? Ce să spun. M-am 
temut că prea zboară vorbele. Şi să rămînă ea, cartea, 
pentru cei care, sufl ând uşor praful uitării, să simtă 
invazia unei ciudate bucurii. Ca şi cînd şi-ar spăla sufl etul 
de colbul unui drum lung, plin de hopuri. Un scriitor, 
nu ştiu exact cine, a reuşit să identifi ce, până acum, 43 
de motive pentru care merită să citeşti. Iată cîteva: Ca 
să trăieşti sute de vieţi în loc de una singură. Ca să fi i 
inteligent! Da’ ce, ar veni întrebarea, nu poţi fi  inteligent 
şi fără citit? Mai greu. Poţi fi  deştept, şmecher, ’oţ, dar 
nu inteligent, pentru că inteligenţa înseamnă, mai presus 
de orice, capacitatea de a face asociaţii libere de idei. 
Or, fără substanţa cărţilor, ce să asociezi? Ştirile de la 
ora cinci cu ştirile de la ora şapte? Dar, dacă citeşti… Alt 
motiv: ca să ştii pe ce lume trăieşti! În romanul „Arta 
conversaţiei”, al Ilenei Vulpescu, personajul principal, 
o fată care învăţa mult, e întrebată de unul dintre colegi: 
- La ce-ţi foloseşte să înveţi, să citeşti atât? - Ca să înţeleg 
cum merge lumea! – a fost răspunsul. Citim pentru că o 
carte, orice carte, e cel mai bun prieten cu putinţă. Nu te 
trădează, nu te dezamăgeşte, nu te părăseşte, nu-ţi cere 
nimic şi nu te bate la cap, dacă vrei, citeşti doar un capitol, o 
pagină, o frază. De ce? Pentru a înţelege cum merge lumea, 
pentru A FI! 
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orientarea în carieră

să învăţăm îmPreună Bucuria de a dărui

Secretar-şef, Luciana Boloş

Elev: Iuliana Bud, Prof.-coordonator: Marcela Haiduc

Activităţile de orientare urmăresc dezvoltarea personală 
şi înzestrarea tânărului cu cunoştinţe şi abilităţi necesare 
pentru realizarea unui management eficient al propriei 
cariere.
Cerinţele locurilor de muncă evoluează continuu:
- sporeşte complexitatea sarcinilor ce trebuie îndeplinite;
- creşte numărul şi complexitatea cunoştinţelor, deprinderilor 
şi abilităţilor ce trebuie exercitate în cadrul locurilor de 
muncă;
- se exercită o presiune crescută asupra individului de a lua 
o serie de decizii în mod individual;
- se accentuează  rolul abilităţilor de comunicare eficientă;
- se impune tot mai multă iniţiativă, motivaţie şi flexibilitate 
în exercitarea sarcinilor de muncă.
Activităţile de orientare trebuie să vizeze educarea tinerilor 
pentru independenţă şi flexibilitate în 5 domenii de 
competenţă:

• cunoştinţe despre sine;
• informaţii ocupaţionale;
• luarea deciziei;
• planificare;
• rezolvare de probleme.
Aceste competenţe dobândite permit exercitarea unui 
control asupra propriei dezvoltări şi asigură flexibilitate în 
managementul carierei.
Activităţile ce pot fi cuprinse într-un program de educaţie 
pentru carieră se întind de la prelegeri despre diverse 
ocupaţii, la work-shop-uri pe teme de carieră, interviuri 
realizate cu diverşi invitaţi, discuţii de grup, vizite la diverse 
locuri de muncă, studiul unor documente scrise, jocuri de 
rol, realizarea de colecţii de informaţii şi imagini despre 
diverse locuri de muncă şi profesii, realizate de CV-uri şi 
scrisori de intenţie, consultarea specialiştilor în domeniul 
forţei de muncă.

 Şcoala  şi Biserica aveau „curte comună”, dar la 
un moment dat a apărut un gard despărţitor. Mai mult unii 
profesori nu numai că nu încurajau pe elevi sa meargă la 
Biserică, dar îi şi dojeneau şi îi pedepseau, pe copiii care 
încălcau regula. La ţară şcolile sunt amplasate lângă biserică, 
ca semn a1 unei simbioze naturale şi binefăcătoare, cu toate 
divergenţele existente la un moment dat în cadrul acestora. 
Ca să reziste Biserica,  a trebuit să îndure multe constrângeri, 
a fost nevoită să-şi restrângă aria de competenţe şi să se 
replieze, pentru a se salvgarda instituţional si funcţional.
 Învăţământul religios slujeşte si aparţine omunităţii 
Bisericii, in sensul larg şi nu unei lumi clericale închise, 
autoreproductive. Ceea ce se întâmplă în interiorul Bisericii 
ne interesează pe toţi, ne bucură sau ne întristează după caz. 
Biserica este şi a laicilor, ca urmare ar fi timpul ca vocile 
acestora sa fie luate in considerare. Statutul laicilor nu are 
un caracter pur formal, decorativ, ci trebuie să fie unul efectiv, 
corectiv. Aceasta ar însemna să stabilim mai clar zonele si 
proporţiile acestei interacţiuni necesare şi fecunde. 
 Şcoala si parohia trebuie să aibă activităţi comune 
pentru a putea veni în sprijinul celor nevoiaşi, din acest 
motiv instituţiile implicate în această colaborare trebuie 
să dispună de resurse materiale şi umane ce se pot adapta 
la cerinţele societăţii româneşti actuale. Tradiţia şi cultura 
reprezintă un factor important al dezvoltării sociale şi 

comunitare, al calităţii vieţii. Tradiţia şi cultura contribuie 
la structurarea societăţii şi a personalităţii umane.
 Ele trebuie privite ca mod de viaţă al individului 
şi al societăţilor – element prin care acestea se diferenţiază 
şi, în egală măsură, un liant social. De asemenea, cultura 
şi tradiţia reprezintă expresia identităţii şi miza diversităţii, 
valori esenţiale care trebuie asumate şi susţinute prin 
demersuri şi programe pro-active.
 Educaţia pentru cultură şi tradiţie trebuie să se afle în 
centrul preocupărilor societăţii româneşti actuale. Cunoştinţele 
culturale şi tradiţionale sunt esenţiale pentru dezvoltarea 
personală a copiilor, adolescenţilor şi adulţilor tineri şi, din 
acest motiv, trebuie percepute ca fiind o parte importantă a 
dezvoltării generale a fiecărui tânăr şi trebuie privite ca unul 
dintre aspectele esenţiale ale educaţiei acestora. 
 Educaţia este una dintre cele mai nobile şi mai 
complexe activităţi umane. Darul învăţării altuia este 
deosebit de preţuit de Mântuitorul Iisus Hristos, modelul 
desăvârşit al Învăţătorului în tradiţia creştină, care şi-a trăit 
învăţătura Sa atunci când chemă la păstrarea şi perpetuarea 
nealterată a adevărurilor de credinţă: „Cel ce va strica una 
din aceste porunci foarte mici, şi va învăţa aşa pe oameni, 
foarte mic se va chema în împărăţia cerurilor; iar cel ce 
va face şi va învăţa, acesta mare se va chema în împăraţia 
cerurilor.” (Matei, 5,19).
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Ploua…

toamna

Prof. Iustin Sălăjan

Prof. Iustin Sălăjan

Ploua intruna, ploaie de toamna,
Ii simt umezeala in trup si in suflet.

Departe e vara care trecuta-i
Iar iarna-I aproape! Ma simt dezgolit
De verdeata si flori, de miresme alese
De urmele pasilor pe nisipul fierbinte,

Ba chiar si de toamna cea blanda
Ce-a fost pana ieri!

Ploua intruna, ploaie de toamna.
Dar numai afara, ca-sufletul meu
Visez primaveri,alaturi de tine,

Si veri cu mult soare,si toamne bogate,
Cu tine ,,draga ,draga”, cu tine ,doar cu tine!

E toamnă şi afara-i frig,
Se-imprastie frunze spulberate

De vantul care s-a pornit,
Iar ploaia rece-n geamuri bate.

Pe cer se aduna norii grei
Din care va cadea zapada,
Si pana colo-n primavara

Nici soarele n-o sa ne vada.

Eu, voi aprinde-n soba focul,
Voi trage storuri in feresti,

Iar lampa o s-o fac mai mare
Iubito, cand ai sa sosesti!

Sa nu ma faci prea mult sa astept
Cu toate ca iarna e lunga,

Dar viata asta-i tare scurta,
Iar mie,imi trebuie o viata

Pe tine sa te strang la piept!
Iar iarna , nu o sa ne ajunga!
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